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Příloha I. 

Kritická reflexe na internetu: 

RECENZE: Bohéma s Vlastou Burianem mohla být epizodou Českého století 
15. ledna 2017  17:57 

Pod názvem Bohéma startuje v neděli na ČT1 šestidílná série, která sleduje osudy herců Zdeňka 

Štěpánka, Vlasty Buriana či Oldřicha Nového za dvou totalit během patnácti let, od Mnichova 

do roku 1953. 

Režisér Robert Sedláček zvolil stejnou metodu jako v cyklu České století (o seriálu vše zde), 

jehož jednou epizodou by Bohéma klidně mohla být. Epizodou sice přitažlivější díky hereckým 

legendám a barrandovskému prostředí, ale stejně balancující mezi hranou rekonstrukcí a 

přidanou tezí. 
 

Vnější odlišnost ságy přináší její literární rámec vtělený do šedé noci ruské okupace roku 1968, 

kdy vypravěč shrnuje v zápiscích, fotografiích i líčení vlastní dceři svých „třicet let u filmu“, 

zejména právě v dobách, kdy „filmy byly veselejší než skutečnost“. Jeho role zjevně odkazuje 

k Jiřímu Brdečkovi, otci scenáristky seriálu Terezy Brdečkové, jenž byl za války tiskovým 

referentem Lucernafilmu. Ovšem dramatickou stavbu Bohémy postava dobového pozorovatele 

spíše brzdí až banalizuje. 

Podstata se totiž odehrává ve zdánlivém bezpečí filmových ateliérů, kde se s nástupem Němců 

rodí první nejistota, lavírování, kádrování, morální dilemata i malékompromisy, z nichž 

poválečné lidové soudy učiní velké zločiny. 

Jenže ani Bohéma po vzoru Českého století, alespoň v prvních poskytnutých dílech série, 

nebuduje vlastní originální drama, nýbrž vtěluje více či méně známá fakta do informativních 

dialogů za popisných situací. Takže tu zazní, že „Vlasta Burian je dítě, ale hodný, schoval 

židovské herce“, režisér Jiří Weiss prohlašuje „Nebudu vyklízet pole Vávrovi“ a jeho kolega 

Václav Binovec své známé postoje vtěluje do vět „Hitler je čestný chlap, nás Čechy podporuje, 

zbavíme se Židů“. 

Zpětné modelování dějin má výhodu jednak v 

ateliérových kulisách „filmu ve filmu“, které 

si hlídají dobové detaily i tempo tehdejšího 

natáčení, jednak v hercích, mezi nimiž v 

úvodu seriálu vynikají zejména Michal 

Dlouhý jako Zdeněk Štěpánek a Vladimír 

Javorský coby Vlasta Burian. Ve stínu zatím 

zůstávají spíše okrasně doplňkové postavy 

žen. A nechybí ani režisérova rukopisná 

„značka“ spojovaná s Českým stoletím, totiž 

obligátní nahá scéna, jíž se tentokrát 

dokumentuje homosexualita Miloše Havla. 

Opět názorně a opět zbytečně. 

Autor: Mirka Spáčilová 

Zdroj: SPÁČILOVÁ, M.: RECENZE: Bohéma s Vlastou Burianem mohla být epizodou 

Českého století. Idnes.cz [online]. [cit. 2017-08-18]. Dostupné z: 

Bohéma 
Česko, 2017, 6x75 min 

režie: Robert Sedláček 

Hrají: Michal Dlouhý, Vladimír Javorský, Jaroslav 

Plesl, Saša Rašilov nejml., Judit Bárdos, Michal 

Balcar, Ondřej Pavelka, David Novotný, Václav 

Jiráček, Vladimír Polívka, Petra Jungmanová, Tomáš 

Pavelka, Rostislav Novák ml., Filip Kaňkovský a 

další 

Hodnocení: 55 % 

http://wiki.idnes.cz/robert-sedlacek-0iu-/umelci.aspx?klic=457967
http://go.idnes.bbelements.com/please/redirect/104/1/10/7/?param=153276/146735_0_
http://go.idnes.bbelements.com/please/redirect/104/1/10/7/?param=154600/148007_0_
http://wiki.idnes.cz/michal-dlouhy-0d1-/umelci.aspx?klic=458868
http://wiki.idnes.cz/michal-dlouhy-0d1-/umelci.aspx?klic=458868
http://wiki.idnes.cz/vladimir-javorsky-039-/umelci.aspx?klic=457318
http://wiki.idnes.cz/vladimir-javorsky-039-/umelci.aspx?klic=457318
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http://kultura.zpravy.idnes.cz/bohema-recenze-0p4-

/filmvideo.aspx?c=A170113_113114_filmvideo_ts 

RECENZE: Bohéma zkoumá, kde začíná a končí kolaborace s nemravným režimem 

17.ledna 2017 06:00 

Ve výběru nových seriálů ČT, které v těchto týdnech startují, zaujme Bohéma jednou 

nepřehlédnutelnou kvalitou. Nabízí totiž čitelné téma, které je aktuální prakticky v každé době 

– a to kam může jedinec v exponované umělecké profesi zajít, aby si nezadal s nemravným 

režimem, a kde začíná a končí kolaborace. 

Seriál vznikl podle scénáře Terezy Brdečkové a zachycuje zvlášť dramatický časový úsek, v 

němž se zbortila mladá československá demokracie a zmizela na dalších čtyřicet let. Tvůrci líčí 

dobu od mnichovského diktátu až po rok 1953 a hlavními hrdiny jsou slavní prvorepublikoví 

herci a filmaři a ústředním místem děje jsou barrandovské ateliéry. 

Bohéma má několik nepopiratelných kvalit – především je i přes určitou fabulaci historicky 

hodnověrná. Autorka scénáře se zjevně opírala o fundované práce, které se věnují 

protektorátním osudům barrandovského studia i některých herců (například využila studii 

Vladimíra Justa rehabilitující Vlastu Buriana, k dispozici je i další literatura jako třeba kniha 

Petra Bednaříka Arizace československé kinematografie). Pokud lze soudit z prvního dílu, který 

dala Česká televize k dispozici recenzentům, tvůrci skutečně dbali na dobovou autenticitu a 

nevymýšleli zbytečně krkolomnosti pro větší efekt. 

Nový, Havel, Burian, Vávra... Televizní série Bohéma ukáže drama herců a dalších postav 

barrandovského studia 

Dobře je zde zachyceno narůstání atmosféry strachu a utahování šroubů. A postupné zjišťování, 

že s Němci to žádná opereta nebude a že leckomu půjde i o krk. Motiv každodenního 

kompromisu a úlitby moci, které v nesvobodné společnosti zvlášť umělce tak silně zasahují, je 

v seriálu exponován už od prvních minut – když musí Zdeněk Štěpánek, známý svou loajalitou 

k Hradu, v rozhlasu přečíst národu kapitulaci a přijetí podmínek mnichovské smlouvy. Tento 

dramatický moment Štěpánkova života (a během války budou i další) líčí Jaroslav Vostrý v 

hercově monografii. Uprostřed čtení se údajně herec rozplakal a nemohl provolání dočíst, ještě 

po letech si připadal ubohý, provinilý a uražený. V seriálu je tato situace pojata civilně, bez 

patosu, ale přece se silnou naléhavostí, stejně tak Michal Dlouhý nelehkou roli slavného barda 

pojal s důrazem na robustnost charakteru, který ukrývá silnou emotivitu. 

Vnější podoba není to hlavní 

Ostatně herecké výkony jsou dalším přínosem seriálu. Tím spíš, že ztvárnit známé herce, kteří 

už se dávno stali součástí našich dějin, je velmi složité, riziko sklouznutí k neživé šabloně je 

velké jak pro scenáristu, tak pro interprety. Tvůrci si minimálně museli položit otázku, zda pro 

ně bude fyzická podobnost až tak důležitá, a evidentně došli k názoru, že nikoliv, a soustředili 

se víc na typovou spřízněnost a schopnost vnitřního postižení naturelu. 

Výborný je například Vladimír Javorský v roli Vlasty Buriana, nejde jen o perfektní vystižení 

jeho přirozené komediálnosti, ale i o vnitřní váhavost, jistou naivitu, bezstarostnost a 

neschopnost odhadnout důsledky vlastních činů. To vše mu nakonec bylo tak osudné. Miloše 

Havla hraje Jaroslav Plesl a vedle pragmatismu podnikatele mu dodal až zvláštní křehkost a 

zranitelnost. 



 
 

3 
 

Přesvědčivý je i obraz známého českého nacisty režiséra Václava Binovce v podání Petra 

Jeništy. Herci se střízlivými prostředky podařilo vykreslit perfidnost jeho myšlení. Další 

zajímavá figura je šedá eminence protektorátního filmového průmyslu – sudetský Němec a 

arizátor Willy Söhnel. Jeho působení v Praze bylo značně kontroverzní, údajně řadu lidí 

zachránil od koncentračního tábora, a po válce mu bylo dokonce vráceno československé 

občanství. Söhnela hraje Jan Hájek a prozatím jej vybavil nepříjemnou neproniknutelností, 

která naznačuje, že je dobré být s tímto pánem zadobře. 

Jestli něco v prvním díle nevyznělo, jak by mělo, jsou to rámec vyprávění a fiktivní postavy s 

ním spojené. Je to jednak barrandovský scenárista a dramaturg Arnošt Žák (Michal 

Balcar/Ondřej Pavelka), který se měl do ateliérů dostat jako mladík v roce 1938 a postupně tam 

vystřídat různé profese. A také být zamilovaný do pražské Němky – herečky Lili Krallové, 

kterou hraje Judit Bárdosová. Zestárlý Žák začíná psát své paměti v den, kdy Československo 

okupují sovětští vojáci – tento rámec, nebo spíš ideová spojnice, jež staví sovětskou okupaci 

jako paralelu s Mnichovem ve smyslu další demoralizace českého národa, ale příliš nefunguje, 

působí chtěně. Záběry na tanky se sovětskými vojáky, kteří se uhnízdili na dvoře pavlačového 

domu, působí melodramaticky, divák si maně vzpomene na Šteindlerův snímek Díky za každé 

nové ráno, jenže tam byly takové výjevy jako účinná ironie. Postava Lili je údajně fiktivní 

kombinací několika protektorátních filmových hvězd a podle toho také vypadá, působí až 

čítankově vzorná a uvědomělá, což z ní činí dost neživotnou osobu. 

Bohéma je ale seriál, který nerezignuje na výpověď, což v kontextu současné dramatické 

televizní tvorby vůbec není samozřejmé. Klade otázky, na které nejsou jednoznačné odpovědi, 

neboť umělecká svoboda je velice křehká za všech režimů, dokonce i za demokracie. Herec je 

svým způsobem nájemná síla, ovšem existují osobní měřítka, která každý tvůrce má, kam lze 

zajít a kam už ne. Někdo dokázal překousnout leccos a pořád se ještě mohl cítit dobře. Je to věc 

individuálního nastavení a otázka volby. Vždy šlo odmítnout a nést následky, ale za války to 

byla leckdy hra se smrtí, stejně tak jako v prvních letech rudého teroru. A pak, totalitní režimy 

vypadaly, že tu budou navěky, však se to také psalo na všech nárožích, a velká část českého 

herectva se v nich zabydlela stejně jako značná část zbytku národa. Ta je ale anonymní a svou 

kůži na trh nenese. Kdo to chce soudit – a je to vůbec možné? 

Autor: Jana Machalická 

Zdroj: MACHALICKÁ, Jana: RECENZE: Bohéma zkoumá, kde začíná a končí kolaborace s 

nemravným režimem. Lidovky.cz [online]. [cit. 2017-08-18]. Dostupné z: 

http://www.lidovky.cz/recenze-bohema-zkouma-krehkost-umelecke-svobody-f61-

/kultura.aspx?c=A170116_103537_ln_kultura_jto 
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Recenze: Sedláčkův nový seriál zkoumá, jak se herci, "svědomí národa", vyrovnali s 

vlastním svědomím 

13.1. 2017 0:00 

V neděli Česká televize začne vysílat seriál Bohéma. 

Režisér Robert Sedláček v něm ukazuje, že za války a po ní nebylo veselo jako ve filmech pro 

pamětníky. 

Režijně je Sedláček tradičně silný v obsazení a vedení herců. Důvěra v budoucnost českého 

veřejnoprávního televizního seriálu díky jeho projektu roste. 

Projektem České století zamíchal se zažitými představami o tom, jak lze v dobovém televizním 

seriálu ztvárnit dějiny. Nyní se v šestidílném seriálu Bohéma, který od neděle vysílá Česká 

televize, režisér Robert Sedláček nevydal do zákulisí klíčových politických rozhodnutí, ale 

mezi kulisy filmové. Opět však vypráví o tom, jak se v dějinách rozhodovalo nikoli "o nás bez 

nás", ale vždy a především s námi. 

Bohéma mapuje období mezi lety 1938 a 1953 a rámec jí dává rok 1968, v němž "poskok, 

později takzvaný šéfdramaturg i scenárista, tedy vypravěč filmových příběhů" Arnošt Žák 

vzpomíná na oněch klíčových 15 let, během nichž se česká společnost změnila k nepoznání. 

Ústřední otázkou úvodní části je, jak se tehdejší filmaři a nejslavnější herci, ono vzývané 

"svědomí národa", vyrovnají s vlastním svědomím. 

Podobně jako v druhém díle Českého století je tématem úvodní části Bohémy mnichovská 

dohoda. "Proč se s tím Beneš nevypořádal sám, nechal to přečíst herce?" říká se v Českém 

století o uklidňujícím rozhlasovém komentáři k "Mnichovu" u stolu, kde sedí budoucí 

kolaborant Emanuel Moravec. 

V Bohémě se naopak ukazují ty drobnější okamžiky a mnohem všednější lidská selhání. Hned 

zkraje probudí mistra Zdeňka Štěpánka a odvedou ho do rozhlasu přečíst ta památná slova. 

"Hrdina, divoch, bývalý legionář, kavalír a hlavně charakter" Štěpánek, jak ho vidí vypravěč 

Žák, po prvním odmítnutí nakonec čte, neboť od něj to "lidi vezmou a vezmou to i vojáci, jste 

přece důstojník". 

Režisér Sedláček se scenáristkou Terezou Brdečkovou se v první části soustředí především na 

Zdeňka Štěpánka a Vlastu Buriana a dále na filmového magnáta Miloše Havla. Režijně je 

Sedláček tradičně silný v obsazení a vedení herců. 

Michal Dlouhý zvládá pokrýt jak Štěpánka oněch proslulých, rozmáchlých divadelních gest, 

která patří do učebnic herectví, tak Štěpánka pijícího, pochybujícího. Zachycuje, kterak 

dramatický "cyranovský" výraz proměňuje neradostná skutečnost. 

Podobně dokáže typické burianovské "velkohubé" komické herectví proměňovat Vladimír 

Javorský. Když přijíždí nacisté, sedí Burian zkroucený na zavřené záchodové míse jako sošné 

ztělesnění neurózy. 

Podobný boj z něj vyzařuje, když zdrchaným hlasem po dlouhé pauze přeruší komediální 

výstup s Jaroslavem Marvanem pokynem režisérovi: "Zastav to, Binovec, tečou ti metry." 



 
 

5 
 

Snad jen v hromadných scénách to někdy herecky zaskřípe, třeba postava Vladislava Vančury, 

hovořící "jako kniha", tuto od ostatních odlišnou polohu neustojí. 

"Když jsem začínal, byly filmy veselejší než skutečnost," říká hned v úvodu vypravěč Žák. 

"Možná právě proto si mnozí myslí, že za války to nemohlo být zas tak hrozné." Už po prvním 

díle je nutné ocenit, kterak se ukazuje odvrácená tvář doby milovaných filmových veseloher. 

Zatímco na Edvarda Beneše a další politiky se Čechům snadno nadává, herci − především ti z 

filmů "pro pamětníky" − mívají kolem sebe až nedotknutelnou aureolu. Tu Sedláček strhl. 

A zatímco národ s různými pocity přijímá mnichovskou "nikoli porážku, ale nový začátek", na 

Barrandově se řeší, jak zachránit český film. Pragmatický producent Miloš Havel prozatím 

působí jako nejsympatičtější postava, jako někdo, kdo hledá ty nejrozumnější kompromisy, 

díky nimž se nepřeruší kontinuita české kinematografie, na což by dle něj nešlo navázat. 

Jiní se slovy "Páni jáni, to je anglická!" obdivují nabízenou úplatu v podobě tenisové rakety. S 

každým takovým "páni jáni" důvěra v budoucnost českého veřejnoprávního televizního seriálu 

roste. 

Autor: Tomáš Stejskal 

Zdroj: STEJSKAL ,T.: Recenze: Sedláčkův nový seriál zkoumá, jak se herci, "svědomí národa", 

vyrovnali s vlastním svědomím. IHNed.cz [online]. [cit. 2017-09-02]. Dostupné z: 

http://archiv.ihned.cz/c1-65586060-bohema-sedlacek-brdeckova-serial-televize-recenze 

 

PRVNÍ DVA DÍLY BOHÉMY: ČESKÉ PEKLO NA ZEMI 

2 X 2 PŘÍBĚHY V JEDNOM 

Seriál Bohéma jsou dva příběhy v jednom; jde o vyprávění filmaře Arnošta Žáka z okupace 

roku 1968 o jeho začátcích v době okupace roku 1939. Příběh tohoto seriálu sám o sobě jsou 

však také dva příběhy v jednom: za prvé je to vyprávění scenáristky Terezy Brdečkové, která 

od dětství vyrůstala v barrandovských historkách svého otce, scenáristy, animátora a režiséra 

Jiřího Brdečky (ve scénáři přejmenovaného na Arnošta Žáka), který skutečně pro barrandovské 

studio pracoval od roku 1940 až do své smrti v roce 1982, částečně shrnutých v knižní sbírce 

jeho vzpomínek Pod tou starou Lucernou (1992). A za druhé je to další seriálový projekt 

režiséra Roberta Sedláčka po Českém století (2013), které se podle scénáře Pavla Kosatíka 

snažilo postihnout české dějiny od roku 1915 do roku 1992. V době premiéry Českého století 

jsem si vzal za úkol recenzovat každý díl a totéž předsevzetí si dávám i v případě Bohémy. Už 

po prvních dvou odvysílaných dílech ale vidím, že Bohéma je rodná sestra Českého století v 

jeho přednostech i nedostatcích. 

Hlavní předností je v obou případech velké poslání změnit paradigma uvažování široké české 

veřejnosti, v prvním případě o našich novodobých dějinách, ve druhém o našich známých 

dějinných filmových tvůrcích. To se povedlo Českému století, a už nyní je patrné, že se to 

povede i Bohémě. Autor recenze, který je obeznámen s atmosférou, jaká kolem vzniku Bohémy 

v České televizi nastala, před tvůrci (jmenovitě před režisérem Robertem Sedláčkem a 

producentem Janem Šternem) smeká klobouk za úsilí, které zaujali v boji proti finančním 

škrtům, jež – kdyby byly dodrženy – by ze seriálu udělaly svého druhu parodii. Nedostatky 

(stejné jako u Českého století) pak recenzent částečně přiznává právě oné atmosféře, která 

panuje v dnešní tvorbě veřejnoprávních médií, jež fušují do řemesla médiím komerčním. 
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Zaručený výdělek je podle dnešních manažerů mediálního průmyslu (kteří – jak recenzentovi 

řekla scenáristka Lucie Konášová – začasté přicházejí z jakékoli branže, jen ne z kultury) 

součtem "optimalizace" počtu členů štábu, rychlosti výroby, snížení laťky bulvárnosti látky a 

přiblížení se k panujícímu ideologickému hledisku doby – což však s sebou ruku v ruce zase 

přivádí fatální obsahové i formální posuny. 

CO BYLO TAK A CO JINAK 

Koncept, s nímž Arnošt Žák během srpnové okupace roku 1968 provádí diváky historií 

barrandovského studia, v němž pracoval a v němž byla hvězdou jeho fiktivní milenka Lili 

Krallová, není špatný, ale nezasvěcený člověk se v něm ztratí už během první poloviny 

úvodního dílu. Na jednu stranu jsou „aktéry děje“ skutečné filmy jako je Kristián nebo 

Přednosta stanice, na druhou stranu v něm skutečné hvězdy jako Vlasta Burian, Jaroslav 

Marvan a Zdeněk Štěpánek točí fiktivní filmy, které vzdáleně připomínají filmy skutečné. 

Kupříkladu konflikt Zdeňka Štěpánka s jeho manželkou Elenou Hálkovou probíhá během 

zkoušek na film, který podle seriálu napsala manželka Oldřicha Nového Alice Wienerová a 

hlavní ženskou roli v něm hrála Lili Krallová. Jeho reálný předobraz, film Kouzelný dům, ale 

napsal spisovatel Karel Josef Beneš a hlavní ženskou roli v něm hrála Adina Mandlová. 

Románek Lili Krallové s Vlastou Burianem má zase reálný předobraz v komikově aféře s Lídou 

Baarovou (jíž se hrdinka seriálu podobá svým jménem i faktem, že přišla do Prahy z Berlína). 

Fakt, že seriál tematizuje postelové historky českých herců, jako je vcelku známý milostný 

trojúhelník herců Zdeňka Štěpánka, Eleny Hálkové a režiséra Otakara Vávry, anebo nikdy 

fakticky nepřiznané a nedoložené otcovství adoptované dcery Oldřicha Nového Jany, rodiny v 

seriálu popisovaných hvězd ponechávají vcelku bez komentáře (respektive je už nemohou 

komentovat; dcera O. Nového Jana Včeláková je deset let po smrti). Druhá věc jsou ovšem 

drastické posuny historie, kdy tvůrci například nechávají plačícího Zdeňka Štěpánka číst zprávu 

o Mnichovské dohodě, kterou ve skutečnosti četl premiér generál Syrový, zatímco 

rozradostněný Zdeněk Štěpánek reálně o týden dříve četl rozkaz o mobilizaci. (Recenzentovi 

to připomene některé postavy z Českého století typu britského premiéra Lloyda George, dle 

tvůrců anglického imperiálního nacionalisty, který byl ve skutečnosti příslušník menšinového 

národa Velšanů a uvědomělý veřejný tvůrce jejich národního obrození, anebo Rudolfa 

Slánského, který celoživotnímu kamarádovi Klementu Gottwaldovi smrtelně vážně tvrdí, že 

nemá bratra, ačkoli oba vědí, že má bratry tři). Vedle toho drobné faktické přešlapy (název 

hotelu na ulici pokročilého protektorátu není dvojjazyčný, jak tehdy nařizoval zákon, Miloš 

Havel se nevyznačuje svou charakteristickou vlastností: ráčkováním, okupace 1939 nebyla na 

jaře, jak své dceři tvrdí Arnošt Žák, ale v zimě za sněhové chumelenice, a ilegální vysočanský 

sjezd během okupace 1968 nikdo nevyhlašoval rozhlasem z toho prostého důvodu, že byl 

tajný…) jsou kosmetickými chybami. Zmiňovat se pak o chybách gramatických, u nichž 

recenzent v následující závorce velkými písmeny doplnil v seriálu hercům jaksi vypadnuvší 

hlásky („…vztahující se k vypořádání navrženémU Německem…“, „VLadislav Vančura“, 

„GeheimeStaatSpolizei“), je už v zásadě nadbytečné – stejně jako se u předchozího seriálu ptát, 

za co byli placeni odborní poradci. Tatáž otázka se totiž nabízí i u dramaturga realizovaného 

scénáře, který je slepen z mnohdy nesmyslných scén (jako je ta, v níž se filmařský matador 

Karel Hašler ujme režie jednoho obrazu v Drdově Městečku na dlani – ale zůstane stát ve 

snímaném záběru) anebo kompozičních nepoměrů (jako jsou dvě rychlé scény, v nichž Lili a 

Arnošt leží vedle sebe v dojemném dialogu po milování a vzápětí se po rychlém rozchodu Lili 

miluje s magnátem Söhnelem – po čemž následuje dvacet minut, které se rozvlekle zabývají 

natáčením osudné rozhlasové parodie Hvězdy nad Baltimore, v níž přijetí role Jana Masaryka 
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zpečetila navždy osud Vlasty Buriana. Mimochodem tato záminka Burianovy likvidace je dnes 

o to pikantnější, že scénka vycházela z podobné bulvarizace, s níž dnes Masaryka ztvárňuje i 

loni natočený film Petra Kolečka a Julia Ševčíka, který se jmenuje prostě Masaryk). 

ŽELEZNÁ KOŠILE VLÁDNOUCÍ IDEOLOGIE 

Má-li však Bohéma skutečný problém, který se v Českém století v zásadě nevyskytoval, pak je 

to ahistoričnost, jemná (dez)interpretace filmových dějin položená na oltář právě panující 

politické ideologie – což je sice technika, kterou naše dějiny dobře znají, ale poprvé se tak děje 

ve zřízení, které se hrdě nazývá demokracií. Dcera Arnošta Žáka se po odvysílání zprávy o 14. 

sjezdu ÚV KSČ zatváří kysele a požádá otce, zda by "to mohl přeladit" (ve skutečnosti celý 

národ visel na rádiích, úzkostlivě očekávaje, kdy bude ilegální svobodné vysílání 

Československého rozhlasu, o které se zbraní v ruce bojoval a jehož vysílání v té době převzala 

i „nepřátelská“ Svobodná Evropa, přerušeno – a delegátům svobodného 14. sjezdu držel palce 

jako těm, kteří v nebezpečí života jednají o záchraně národa), mezitímco otec jí prkenně 

vysvětluje, že Němci v roce 1939 nejprve zatkli „opravdové demokraty“ (ve skutečnosti zatkli 

v první řadě komunisty a ve druhé pak sokoly), a pak se dá do líčení jako ve škole: 1. září – 

vypuknutí války, 28. říjen – studentské bouře, 17. listopad – Opletalův pohřeb a zatčení 

studentů… Scénář si troufá příspušníku odboje jménem Robert vsunout do úst dnes 

neslýchanou větu, že v jejich organizaci jsou hlavně komunisti - aby vzápětí korektně vysvětlil, 

že on komunista není. Dle seznamu rolí se v prvním díle objevil na scéně Julius Fučík (který se 

prý ještě objeví v díle třetím), jehož si ale nikdo v ději nevšimne (nebýt onoho jmenného 

seznamu ani recenzent, který je jinak velmi pozorný). 

Stejně jako v Českém století si recenzent všímá a oceňuje jemné metaforické režijní hry Roberta 

Sedláčka, jako je kupříkladu to, že protibenešovskou scénku v podání Vlasty Buriana režíruje 

herec Martin Finger – Edvard Beneš z Českého století, nebo jako je symbol hotelu Černá hvězda 

ve vztahu k dobovému filmu s podobným názvem. Zajímavého detailu, že ona hvězda ze 

skutečného filmu Hotel Modrá hvězda byla pěticípá v přesných rozměrech hvězdy jiné barvy, 

do jejíhož postupu tehdy lidé vkládali své naděje, si však tvůrci seriálu jaksi nevšimli. 

OBSAZENÍ: DIAMANTY S PERSPEKTIVOU I PROTEKČNÍ VYCPÁVKY 

Jistou ideologičnost nachází recenzent i v průkresu postav; totiž v jejich loutkovém 

charakterovém rozdělení, které je prostě dáno (Söhnel, Nový – dobří, Burian – naivní, Binovec 

– špatný, Marvan – korouhvička a intrikán). Z hereckých výkonů je ale třeba silně ocenit 

Michala Dlouhého v roli Zdeňka Štěpánka (tam je však třeba pochválit už režiséra za skvělé 

obsazení, protože tato role herci opravdu „sedne“ – nejvíc ze všech), Vladimíra Javorského jako 

Vlastu Buriana a Sašu Rašilova jako Oldřicha Nového. O Janu Hájkovi (Willy Söhnel) či 

Martinu Fingerovi (Josef Opluštil) se pak už dá přímo říct, že jsou sedláčkovskými herci a 

režisérovými velkými objevy pro českou audiovizuální kulturu. Naproti tomu David Novotný 

se na roli Jaroslava Marvana výrazně nehodí, režisér Zdeněk Tyc si v roli Vladislava Vančury 

zřejmě přivydělává na hodiny u logopeda, u Jiřího Dědečka člověk přemýšlí, zda má vynikající 

písničkář, básník a předseda českého PEN klubu zapotřebí debutovat jako herec jen proto, že 

je scenáristčiným exmanželem – a u představitele Reinharda Heydricha či mutující pubescentní 

pěvkyně nebohé závěrečné písně z pera Voskovce a Wericha (dle titulků se jmenuje Anežka 

Ratajová) už je na pochybách, zda nejde o záměrnou parodii. 

VĚČNĚ NEMĚNNÁ DOBA… 
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Pokud mi ze 150 minut dvou prvních dílů seriálu Bohéma něco utkvělo, byla to věta, jíž 

producent Emil Vokolek odhalil novopečenému tiskovému referentovi své profesní vyznání: 

„Přestal jsem říkat, co si myslím, abych občas mohl dělat to, co chci.“ Stárnoucí dramaturg Žák 

(Ondřej Pavelka) to v roce 1968 komentuje slovy: „I já jsem to pak dělal celý život. Taková 

byla doba.“ Recenzent k tomu jen suše dodává: …a je taková dodnes. 

Bohéma. Česká televize 2017, scénář: Tereza Brdečková, režie: Robert Sedláček. Díly Snad to 

nebude tak hrozné (71 minut) a Past na svědomí (75 minut). 

Autor: Tomáš Koloc 

Zdroj: KOLOC, T.: PRVNÍ DVA DÍLY BOHÉMY: ČESKÉ PEKLO NA ZEMI. Kulturní-

Noviny.cz [online]. [cit. 2017-08-21]. Dostupné z: http://www.kulturni-noviny.cz/nezavisle-

vydavatelske-a-medialni-druzstvo/archiv/online/2017/4-2017/prvni-dva-dily-bohemy-ceske-

peklo-na-zemi 

 

TŘETÍ A ČTVRTÝ DÍL BOHÉMY: SKVĚLE ZTVÁRNĚNÝ POROD, KTERÝ SE VE 

SKUTEČNOSTI NEODEHRÁL 

Ve své minulé recenzi, uveřejněné ve čtvrtém čísle Kulturních novin, jsem slíbil postupně 

sledovat nový český seriál Bohéma a v první řadě ho konfrontovat s historickou pravdou. Zatím 

tak činím vždy po dvou dílech, ale i to je zatím dost, neboť úroveň díla se nijak nezlepšuje. 

České století, které je s Bohémou spojeno stejným režisérem a dalšími tvůrci, mě ale naučilo, 

že pár relativně dobrých scén či dílů se může objevit i před koncem seriálu. Protože jsem 

recenzent poctivý, hledám chybu i sám v sobě: není má deziluze způsobena tím, že jsem 

nepochopil princip dnešní tak populární historické fikce, která pracuje s reálnými jmény a ději, 

jež se odehrály v minulosti, a ty pak pozměňuje někdy až k nepoznání? Filmoví historici Pavel 

Taussig a Pavel Jiras, s nimiž jsem tuto myšlenku konzultoval, mě ujistili, že věc vidí stejně 

jako já. 

TŘI LEGENDY: KRALLOVÁ, HOPE A SCHINDLER 

Českým filmovým tvůrcům, sužovaným za okupace obdobím po heydrichiádě, pomáhá hrdinná 

německá trojice producent Willy Söhnel, jeho snoubenka Lili Krallová a německý porodník 

Hope, který rodí „zakázané dítě“ Oldřicha Nového. Z těchto tří postav je skutečný pouze 

Söhnel. Pročeská a protinacistická německá herečka, která nechce hrát v německých a hraje 

pouze v českých filmech, Lili Krallová je zrcadlově otočenou Lídou Baarovou (která naopak 

chtěla hrát v Německu, odkud byla vyobcována za svůj románek s říšským ministrem 

propagandy Goebbelsem, jenž z ní udělal doživotní obdivovatelku sebe i svého ministerského 

křesla). Německý primář rodící dítě židovské manželky českého herce, pro které pak opatřuje 

falešné papíry, je pak už čirou fikcí. Primář a především Lili Krallová mi tak trochu připomínají 

příběh o šlechetném Oskaru Schindlerovi z Brněnce u Svitav, který z humanity zachránil tisíce 

židovských vězňů, které předtím používal na otrockou práci. Po vytvoření filmu se v Izraeli a 

dalších zemích, kde bydleli „Schindlerovi Židé“, vytvořila iniciativa za historickou pravdu o 

příběhu, který se ti, kdo ho na vlastní kůži prožili, snažili uvést na pravou míru: Schindler byl 

podle jejich vzpomínek jen člověk s velkou prozíravostí, který před koncem války včas vytušil 

další průběh věcí a svou nepopiratelně hrdinnou akcí si prostě snažil koupit beztrestnost. Svou 

sázku vyhrál – a co víc: zbytek života dožil jako rentiér za peníze izraelského státu. Izraelská 

vláda se pak postarala i o jeho pověst: v zájmu potřeby existence výrazné německé osobnosti, 



 
 

9 
 

která byla během holocaustu přátelsky nakloněna Židům, se tiše vypořádala se všemi 

viditelnými pokusy o hledání pravdy a poukazování na tisíc a jednu faktickou chybu v legendě 

i v jejím filmovém podání… 

NEGATIVY 

Tvůrci Bohémy se chovají úplně stejně: Když během premiéry filmu Přijdu hned vyvolává 

Miloš Havel na pódium představitele tohoto filmu, jaksi úplně vypustí představitele druhé 

hlavní mužské role Svatopluka Beneše. Ať mě tvůrci opraví, jestli se mýlím, ale nebylo to proto, 

že to byl právě Beneš, kdo ve svých pamětech přesně popsal v seriálu hrubě zkreslený příběh 

hvězdy tohoto filmu Anny Letenské, která byla po skončení natáčení zatčena za pomoc 

odbojářům a následně popravena? Postavy Bohémy působí dojmem, že mají (podobně jako je 

Krallová negativem Baarové) být přesným negativem postav schematických děl ztvárňovaných 

komunistickou historiografií během stalinistických a neostalinistických 50. a 70. let: Tehdejší 

národní hrdina číslo jedna Julius Fučík musí být v Bohémě trouba, až to bučí, tehdejší národní 

umělec Jaroslav Marvan je v Bohémě lump bez skrupulí, jemuž jde jen o to, aby si mohl zahrát 

v německém filmu. Naopak Miloš Havel, komunistickým režimem pošpiněný a zničený, ve 

skutečnosti sice neoddiskutovatelně pozitivní, ale osobnost svými kolegy i historiky shodně 

popisovaná jako pitoreskně despotická a pro své handicapy (homosexualitu a vadu řeči) silně 

zakomplexovaná, je v Bohémě traktován jako schindlerovský světec, o němž je v každé druhé 

scéně hlášeno, kolik peněz potřebným zase přerozdělil a kolik ohrožených zachránil. (Záhadný 

je případ postavy barrandovského produkčního ředitele – a hlavního odbojáře – v podání Jana 

Novotného, který se v seriálu bůhvíproč jmenuje Emil Vokolek, ač ve skutečnosti byl Emil 

Sirotek.) 

DĚRAVÁ DEKA 

K nevydržení jsou pak „variace“ na práci někdejších filmařů: Když Oldřich Nový v podání 

charizmatického Saši Rašilova mladšího zpívá neexistující píseň, která má znít „jako z 

Kristiána“, dá se to ještě vydržet, ale když je Vladimír Javorský „jako v Burianově filmu Zlaté 

dno“ nucen předvádět neexistující scénu s magnetickými „labutinkami“ pohybujícími se na 

pultě, člověk už opravdu neví, o co tvůrcům seriálu šlo a zda se podobnými výmysly snaží 

diváky (kteří z velké části původní díla dosud znají) opravdu přesvědčit o své hlouposti. 

Stejným způsobem funguje kompozice scénáře, který namísto dramatického oblouku přináší 

leda efekt děravé deky. Třetí díl, který by měl logicky končit efektním Heydrichovým 

projevem, rozehraje před koncem ještě dvě tři marginální scény, na které pak už není navázáno, 

a jsou tedy v konečném důsledku zbytečné. Scéna, v níž je Zdeněk Štěpánek za heydrichiády 

naoko zatčen, aby ho nacisti postrašili, je nadbytečná, protože bez kontextu: to, co po něm 

Němci chtějí – tedy veřejné odsouzení atentátu v médiích –, se děje až v dalším dílu seriálu, a 

divák do té doby scénu na gestapu zapomene (což by se na začátku dalšího dílu dalo třeba i 

napravit retrospektivou předchozího děje, ale ta v seriálu chybí). Vladislav Vančura je zabíjen 

kdesi uprostřed krásné přírody a pro iluzi masového vraždění je zastřelen ještě s jedním tlustým 

pánem – a nikdo nikde kolem. Esesák Freimann vysvětluje Söhnelovi, že Letenská musí film 

dotočit, aby její trest Barrandov o to víc zastrašil, nicméně posléze se od vypravěčské postavy 

Arnošta Žáka dozvíme, že na Barrandově o její smrti vůbec nevěděli (od Svatopluka Beneše, 

který s ní její inkriminovaný poslední film točil, naopak vím, že je to nesmysl a že její smrt 

Barrandov zasáhla jako nůž). Manžele Zdeňka Štěpánka a Elenu Hálkovou je pro větší dojem 

promiskuity třeba co nejvíckrát zabrat v posteli s různými partnery, pokud možno při koitu 
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samém, a když už to nejde jinak, tak při dialogu Vávra-Štěpánek musí probíhat alespoň 

prostřihy na krytí králíků. Zdeněk Štěpánek potká Julia Fučíka s maskou profesora Horáka, 

kterou mu ve skutečnosti v divadle opatřila právě Štěpánkova žena Elena Hálková – to je 

výsostná zápletka, kterou by tvůrci mohli použít: ale ani se o ní nezmíní. Za všechny chyby v 

reáliích jedna: komisař na ústředí gestapa hovoří namísto zastupujícího říšského protektora 

Heydricha o „zástupci protektora“, což je asi stejná chyba, jako by se za sedmdesát let v 

historickém filmu odehrávajícím se v Evropské unii mluvilo o Jeanu-Claudu Junckerovi 

namísto jako o předsedovi Evropské komise jako o „předsedovi evropského národního výboru“. 

PENÍZE, KAMERA A POTĚMKIN 

Ale abych pouze nekritizoval: dva díly, které nyní recenzuji, obsahují i dvě dobré scény, které 

se obě nacházejí v heydrichiádním dílu Krev, půda a strach – a obě v domě Oldřicha Nového, 

jehož seriálové manželství (lví zásluhou představitelů manželů Nových Saši Rašilova mladšího 

a Gabriely Mikulkové) přece jen vyzařuje určitou sugestivitu. Jde o scénu, při níž během hovoru 

o nových nařízeních ohledně Židů z terasy spadne sklenička (a přinese tak neštěstí); a scénu, 

založenou na prostřizích studia, v němž Oldřich Nový točí v ateliérech komedii, zatímco doma 

jeho žena rodí dítě, které personál jeho vily následně pohřbívá. Charakteristické pro logiku 

seriálu nicméně je, že ono dítě se ve skutečnosti nikdy nenarodilo… 

Miloš Havel na konci čtvrtého dílu, před osvobozením, přemýšlí, že začne natáčet fiktivní film, 

který by během doby před osvobozením zajistil zaměstnancům Barrandova obživu (ve 

skutečnosti je měl hlavně vyreklamovat z nucených odklízecích prací a kopání zákopů pro 

wehrmacht). U oné scény mě napadlo, že takovýto altruistický druh myšlení už dnešní 

velkopodnikatelé nemají. Pak jsem si ale uvědomil, že někteří ano: Jako podobný 

potěmkinovský projekt zatím vypadá sama Bohéma. Je tu jen jediný rozdíl: Miloš Havel by 

nikdy neobsadil prvotřídní hvězdy do tak ledabyle historicky připravené a napsané produkce… 

Bohéma. Česká televize 2017, scénář: Tereza Brdečková, režie: Robert Sedláček. Díly Krev, 

půda a strach (80 minut) a A přece se točí (73 minut). 

Autor: Tomáš Koloc 

Zdroj: KOLOC, T.: TŘETÍ A ČTVRTÝ DÍL BOHÉMY: SKVĚLE ZTVÁRNĚNÝ POROD, 

KTERÝ SE VE SKUTEČNOSTI NEODEHRÁL. Kulturní-Noviny.cz [online]. [cit. 2017-08-

21]. Dostupné z: http://www.kulturni-noviny.cz/nezavisle-vydavatelske-a-medialni-

druzstvo/archiv/online/2017/6-2017/5898257c97abe 

 

 

 

POSLEDNÍ DVA DÍLY SERIÁLU BOHÉMA: „POZŮSTALÍ, NEŽALUJTE, NESTOJÍ 

TO ZA TO“ 

Seriál Bohéma skončil. Po své první i druhé reflexi recenzent do poslední chvíle čekal, že se v 

závěrečných dílech „vylepší“ a jeho kvalita se o stupeň zvýší, tak jako se to stalo seriálu České 

století. U Bohémy k tomu ale nedošlo. 

TŘEŠNIČKA NA ZAČÁTEK (A NA KONEC) 
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Začátek předposledního dílu: Celý Barrandov pod vedením Miloše Havla je na barikádách, 

všichni s hrůzou čekají, zda do nich německý tank střelí, nakonec nestřelí, Martin Frič se podělá 

do kalhot a Miloši Havlovi nějaký revolucionář (zřejmě komunista) rozbije láhev drahého 

francouzského vína. Nějaký tříletý chlapeček (asi Václav Klaus) mezitím pilně nosí na barikádu 

další dlažební kostky. 

Konec dílu: „Kolaboranti“ Jaroslav Marvan a Oldřich Nový stojí na jevišti a děkují se, opilý 

Zdeněk Štěpánek je v brnění vysazován na koně při natáčení filmu Jan Žižka, namol opilý 

Martin Frič režíruje jiný film. Spravedlivý Vlasta Burian zatím sedí u svého bývalého bazénu s 

chovancem mateřské školky, která vznikla z jeho bývalého domu. Do toho všeho zní jeho 

oblíbená Popletená píseň. 

OPRAVNÍK FAKTICKÝ 

Bohéma se k závěru nevylepšila, ba právě naopak. Symbolem pokračování staré linie jsou dvě 

vymyšlené postavy „obohacující reálný příběh“, německo-česká herečka Lili Krallová (Judit 

Bárdos) a německý porodník Hope (Miloslav Mejzlík). Hope v předposledním díle ve vězení 

pomáhá Vlastovi Burianovi, který se pokusí o sebevraždu, a německá herečka Lili Krallová, 

ztvárňující česky (sic!) „negativ Lídy Baarové“ (na rozdíl od svého reálného vzoru byla 

nepřítelem nacistů a přišla z Německa do Čech dobrovolně), prožívá své členité osudy od 

revolučního vězení v květnu 1945, kde ji ujistí, že v něm je alespoň v bezpečí (vycházející z 

příběhu Lídy Baarové), přes známost s číšníkem, z něhož se vyvine organizátor útěků přes 

hranice, až po verbování StB: přičemž vedle ní se paralelně vynoří postava skutečné Lídy 

Baarové, která svědčí proti Vlastovi Burianovi. To však tvůrcům seriálu nebrání, aby Krallovou 

nadále ztotožňovali s Baarovou například poznámkami typu: „Říká se o vás, že jste chodila s 

Frankem“. To, že touto velkolepou travestií uvedli diváky do zmatku, tvůrci dost možná i tuší, 

dokonce se „sportovně snaží tomu zasmát“ například tímto dialogem: 

Krallová: „Já přece nejsem Baarová ani Mandlová.“ 

Vyšetřující: „To přece nikdo netvrdí.“ 

Krallová: „Ale vyjde to nastejno.“ 

V tom, co v Bohémě je a co není pravda, už se pletou i předobrazy seriálových postav, jako je 

Jana Štěpánková (kterou v Bohémě zastupuje postava Dcery). Ta v televizním pořadu Rozstřel 

prohlásila: „Když tam přijde moje máma a řekne, že odmítá hrát Partu brusiče Karhana v 

Národním divadle a že odchází, to je velký omyl. Tak to nebylo. Mámu vyhodili, protože řekla, 

že Vítězný únor byl puč. Ona letěla.“ 

Spolupracovník Kulturních novin, divadelní a filmový vědec Libor Vodička, to uvádí na pravou 

míru: „Pravdu nemá ani seriál (který tvrdí, že Elena Hálková roli nehrála), ani paní Štěpánková, 

která je v pochopitelném afektu. Nejednalo se o Partu brusiče Karhana, protože tu inscenoval 

E. F. Burian ve svém Déčku, v té chvíli již přejmenovaném na Armádní umělecké studio. Byla 

to hra Velká tavba a Elena Hálková v té inscenaci hrála postavu Anky (alternovala Jiřina 

Šejbalová). Režii měl Jindřich Honzl, a Miroslav Horníček, který hrál postavu Novosada, na 

hru vzpomínal tak, že při jakési zkoušce spadly kulisy a oni s Milošem Kopeckým dostali 

pokutu za to, že zpívali (a tím hru glosovali) ‚Pec nám spadla!‘. Premiéru měla hra v říjnu 1949 

a hrála se pouze sedmnáctkrát, pak byla stažena a nadále bylo nedoporučeno uvádět na scéně 

Národního divadla další hry s výrobní tematikou. Matka paní Štěpánkové Elena Hálková byla 
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v angažmá Národního divadla do 31. srpna 1951. Nicméně doufám, že Jana Štěpánková nedá 

tu kauzu k soudu a já nebudu muset psát znalecký posudek, protože to jí ani mně za tu námahu 

nestojí.“ 

Uvést na pravou míru pár dalších věcí recenzentovi za tu námahu nicméně stojí (ostatně je to v 

tomto případě naposled): 

- Větu, že film je nejdůležitější umění, neřekl Stalin (jak se tvrdí v seriálu), ale Lenin. 

- Lyndon B. Johnson nevyzval vojska Varšavské smlouvy ke stažení z Československa (jak se 

tvrdí v seriálu), ale naopak okupaci v telefonickém rozhovoru s Leonidem I. Brežněvem 

schválil. 

- Film Slepice a kostelník (1950), v němž poprvé po válce hrál Vlasta Burian, nenapsali dělníci 

(jak se tvrdí v seriálu), ale renomovaní scenáristé Vladimír Bor, Jan Strejček a Jaroslav Zrotal. 

- Vlasta Burian nebyl za „národní nespolehlivost“ odsouzen ve druhém (jak se tvrdí v seriálu), 

ale teprve ve třetím procesu, který s ním byl veden. 

A tak dále a tak podobně. Na „komunistické šlampáctví“, které je v posledním díle 

symbolizováno upozorněním Elišky Žákové, že zbraň použitá ve filmu z roku 1938 byla ve 

výrobě až za války, produkce samotného seriálu Bohéma vskutku důstojně navázala. 

OPRAVNÍK FILMAŘSKÝ 

Někdy si sami tvůrci odporují, jako třeba když Vítězslav Nezval v jedné scéně v zuřivém vzteku 

křičí, že s Havlem je třeba zatočit – a o dvě scény dál se mezi řečí dozvíme, že se za Havla 

přimlouval, nebo když Zdeněk Štěpánek z přetlaku, že musí hrát v sovětském nesmyslu o Juliu 

Fučíkovi, chrstne své exmanželce do obličeje sklenku vody – a vzápětí se Otakaru Vávrovi 

dojatě vyznává, že Fučíkovi ztvárnění své role dluží. Některé scény jsou filmařsky absurdní, 

jako když se v jedné scéně dozvíme, že Martin Frič je mrtev – a vzápětí ho vidíme svíjet se na 

pohovce, anebo když se uprostřed dramatické scény druhé emigrace Miloše Havla objeví střih 

na obličej vypravěče Žáka, který švejkovským hlasem říká: „A tentokrát už utekli!“ 

Seriál navíc nemá žádnou dramatickou klenbu, jde jen o nahodilou snůšku vesměs bulvárních 

historek ze zákulisí československého filmu v době, která měla velký dramatický potenciál, jejž 

však tvůrci ani zčásti nevyužili. A jedna zdánlivá maličkost: v posledním díle se už navíc ani 

nepředstírá, že seriál má vlastní hudbu, a je přejata doslovná hudba ze seriálu České století. 

Tento debakl je o to horší, že režisér Robert Sedláček má zjevný potenciál, který projevil 

například skvělým obsazením některých rolí (Burian – Javorský, Nový – Rašilov, Štěpánek – 

Dlouhý, Söhnel – Hájek) i režií některých scén, v nichž se zřejmě utrhl a nerespektoval „akčně-

tržní“ dramaturgii České televize (jako když estébácký důstojník potká na ulici bývalého 

„vzpurného soudce“ a pozdraví ho se slovy: „Vás ještě neodvolali?“, a soudce na to odpoví tím, 

že mu úslužně zapálí cigaretu). Tyto jemné scény jsou však přebity a zničeny řadou 

hollywoodských krváků, (jako když Revoluční garda Vlastovi Burianovi při zatýkání a bití 

šlape na hlavu vojenskými botami). 

ŠPATNĚ PROPAGOVANÁ PROPAGANDA 

Jak už bylo řečeno v předchozích recenzích, seriál Bohéma je propaganda oficiální linie režimu, 

který v této zemi nyní vládne, a je o to horší (nebo lepší?), že je to velice špatně provedená 
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propaganda – v některých kreacích velice podobná některým produkcím Goebbelsova 

ministerstva propagandy ze třicátých a čtyřicátých let (obsadit do záporné role vedoucího 

dělnických odborů muže se zřetelnými rysy kryptoftalamu je urážka jak dané třídy, tak dané 

skupiny handicapovaných), v jiných kreacích ideologického oddělení ÚV KSČ z padesátých a 

sedmdesátých let (za prototyp otravné divadelní překladatelky a cenzorky je v seriálu vybrána 

Josefa Slánská, později v padesátých letech vězněná „nepřítelkyně režimu“ a v roce 1977 jedna 

ze zakládajících signatářek Charty). 

Ideovým zázemím posledních dvou dílů je vyprávění o tom, že komunisti s Benešem po válce 

znárodnili československé divadlo a film, které tím pohřbili. To je však pravda pouze z 

poloviny. Způsob „znárodnění“ divadel Vlasty Buriana a Oldřicha Nového byl jistě 

nespravedlivý, ve své době znamenal pro naši kulturu citelný zásah (především se to týká 

Divadla Vlasty Buriana, které bylo v určité době inkubátorem avantgardních talentů), a způsob, 

jak režim nakládal s Milošem Havlem, byl jistě zločinný. (Ovšem fakt, že seriál z Vlasty 

Buriana a Miloše Havla udělal jednoznačné světce, zatímco třeba z Jaroslava Marvana všeho 

schopného Jaga, ani jedné z těchto ve skutečnosti zajímavě plastických postav neprospělo.) 

Nicméně to, že československý film byl z malých soukromých, převážně ateliérových produkcí 

konečně přesunut do plenéru a do větších, státem dotovaných produkcí (jak tomu bylo ostatně 

už i za okupace, kdy byly české filmy dotované ze státních peněz; Willy Söhnel a Miloš Havel 

tehdy pro český film udělali totéž jako Jan Procházka v letech šedesátých), byl přes všechny 

hrůzy, které tento proces provázely, posun neodvratitelný a v konečném důsledku pozitivní. Ke 

cti tvůrcům je třeba připsat, že slova Miloše Havla: „Já to tady postavil stejně tak, jak vy teď 

stavíte ten státní film. Aby s vámi a s tím vaším filmem jednou taky někdo nezacházel jako vy 

teď se mnou…“ obeznámenému připomínají následný v zásadě tunelový konec národního 

Filmového studia Barrandov na začátku další epochy, v letech devadesátých, v režii Václava 

Marhoula a jeho boys. 

Pro recenzenta by dobrým zakončením seriálu byla scéna umístěná uprostřed posledního dílu, 

v níž během natáčení filmu Anděl na horách jistá klapka zavolá: 

„Stop!“ 

„Proč jste to řekla?“ ptá se režisér filmu Bořivoj Zeman. 

„Protože jsem myslela, že když hrajou blbě, může dnes každý zakřičet stop?“ 

„Kdo to je?“ ptá se (všudypřítomný) Martin Frič. 

„Nějaká Věra Chytilová.“ 

Takový konec by však mohl symbolicky znamenat, že znárodnění československého filmu 

mělo své oprávnění v pozdějším vzniku nové vlny a filmového zázraku šedesátých let, a tak se 

seriál končí odjezdem dcery hlavního hrdiny vypravěče do emigrace na prázdném dvoře 

setmělého pavlačového domu. 

Tak prázdném, jako je celý seriál Bohéma. 

P. S. K HESLU SERIÁLOVÉHO OTAKARA VÁVRY: „KAŽDÝ FILM MUSÍ MÍT JEDNU 

OPRAVDU KRÁSNOU HOLKU.“ 

Tak alespoň tu pro mě Bohéma má. Je jí Petra Jungmannová v roli Elišky. 
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Bohéma. Česká televize 2017, scénář: Tereza Brdečková, režie: Robert Sedláček. Díly Vyhrát 

za každou cenu (79 minut) a Dvojí tváře (93 minut). 

Autor: Tomáš Koloc 

Zdroj: KOLOC, T: POSLEDNÍ DVA DÍLY SERIÁLU BOHÉMA: „POZŮSTALÍ, 

NEŽALUJTE, NESTOJÍ TO ZA TO“. Kulturní-Noviny.cz [online]. [cit. 2017-08-21]. 

Dostupné z: http://www.kulturni-noviny.cz/nezavisle-vydavatelske-a-medialni-

druzstvo/archiv/online/2017/8-2017/posledni-dva-dily-serialu-bohema-pozustali-nezalujte-

nestoji-to-za-to 

 

RECENZE: V kontroverzní Bohémě zářil Javorský jako Burian 
pondělí 20. února 2017, 10:35 

Seriál České televize Bohéma, který líčil osudy barrandovských filmových hvězd v 

Československu v letech 1938 až 1953, zaujal tématem, a hlavně hereckými výkony, především 

Vladimíra Javorského v roli krále komiků Vlasty Buriana. Přesto se nezařadil k úspěšným 

titulům a těžko jej považovat za zdařilý. 

Bohéma se soustředila na události na Barrandově za německé okupace a po nástupu komunistů 

k moci a vracela se především k osudům herců Zdeňka Štěpánka, Vlasty Buriana, Jaroslava 

Marvana, Oldřicha Nového, producenta Miloše Havla a režisérů Otakara Vávry a Martina Friče. 

Po vstupu na obrazovku se však brzy stala kontroverzním dílem, jenže nikoli pro odvážný 

výklad historie, ale především kvůli způsobu, jakým smíchala fakta s fikcí. 

Jako nešťastná se však ukázala v první řadě forma vyprávění, která vycházela nejspíš ze snahy 

vylíčit události odehrávající se během patnácti let v pouhých šesti dílech. Problémy s tím 

spojené odradily část publika hned na počátku. 

Vyprávění zachraňují herci 

Bohému totiž lemuje rámec, kdy se události z protektorátu odehrávají na obrazovce jako 

vzpomínky jednoho ze smyšlených hrdinů, k nimž se vrací za sovětské okupace 

Československa 21. srpna 1968. Prolínání dvou období českých moderních dějin 

poznamenaných cizí okupací je sice historická paralela, která navíc tvůrcům otevírá možnost 

případně navázat zamýšlenou druhou řadou, ale také jde o vypravěčský trik, který umožňuje 

patnáctileté období protektorátu a poválečného období relativně snadno překlenout – jenže za 

cenu velkého zhuštění děje. 

Za takových podmínek se pak stává problematickým velké množství postav, které je potřeba 

posouvat vpřed: vyprávění se kvůli tomu drobí a zejména v počátku to od diváka vyžaduje i 

značný postřeh a úsilí udržet pozornost, aby mu neunikla žádná návaznost. Obtížnou situaci 

bohužel nezachránila ani pečlivá režie. 

Možná právě kvůli omezení pouhými šesti díly se tvůrci také dopouštějí až přílišného 

zjednodušování událostí i charakterů, a přestože by mělo jít o televizní román, sklouzávání k 

popisnosti Bohému táhne spíš k hranému dokumentu. 

Především v případě Zdeňka Štěpánka je škoda, že seriál nepřibližuje jeho osud a složitou 

povahu více, a to i s ohledem na jeho první manželství s herečkou Elenou Hálkovou, které 

získává až bulvární pachuť. Potěšil by i hlubší pohled na Jaroslava Marvana a jeho vztah s 

Burianem. 
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Odtud už je pak jen krůček k přání diváka, aby rámec přestal překážet, uvolnil se prostor pro 

hlavní hrdiny a seriál dostal možnost se nadechnout. 

Situaci naštěstí do značné míry zachraňují herci. Proto je i kvůli vynikajícímu Vladimíru 

Javorskému v roli Buriana a Michalu Dlouhému jako Štěpánkovi, ale i řadě dalších umělců 

škoda, že tak zajímavé téma televize nezpracovala na rozsáhlejší ploše, která by umožnila lépe 

vybudovat skutečnou dramatickou stavbu, napsat prokreslenější charaktery a ve větší šíři 

zobrazit i historické zvraty, jimiž Československo tehdy procházelo. 

Zmatečná směs pravdy a fikce 

Scenáristka Tereza Brdečková a režisér Robert Sedláček sice od počátku zdůrazňovali, že 

Bohému tvořili jako televizní román, kde vedle faktů hraje značnou roli i fantazie, jenže 

publikum až příliš často staví před otázku, zda věřit, nebo raději ověřit, a tím se ocitá v sázce 

jak zájem diváků o příběh, tak věrohodnost vypravěčů i toho, co chtějí sdělit. 

Diskuse vzbudil už první díl, přesněji otázka, zda Zdeněk Štěpánek v rozhlase oznámil podpis 

mnichovské dohody z 30. září 1938, jak líčí seriál, nebo šlo o jiný projev z těchto dramatických 

dnů. Podpis však oznámil premiér Jan Syrový, jak dokládá rozhlasový archív a jak upozornil 

hercův vnuk, novinář Erik Tabery. Štěpánek podle jeho úsudku pravděpodobně četl projev k 

ultimátu Británie a Francie Československu z 21. září, jehož záznam se sice nedochoval, ale 

naznačují to detaily rukopisu hercových pamětí. 

Takový posun událostí by byl však ještě přijatelný, pokud by šlo o dramatický záměr. A je i 

odpustitelný, jestliže šlo o omyl vycházející z hercových memoárů. 

Jenže když Bohéma přisoudí Vlastu Burianovi rozhovor pro fašistickou Vlajku, šíří lež, která 

jako by vypadla ze štvavé poválečné kampaně, kdy byl Burian za přičinění komunistů a později 

i STB obviňován z kolaborace s Němci. 

Už před lety však divadelní vědec Vladimír Just ověřil v archívech, že Burian nedal rozhovor 

ani Vlajce, ani Árijskému boji, přestože v těchto tiskovinách čile inzerovali jiní čeští 

divadelníci, kteří za to po osvobození pronásledováni nebyli. Toto zjištění a řadu dalších 

publikoval v roce 1991 v knize Věc: Vlasta Burian. Rehabilitace Krále komiků. 

Proč tedy tvůrci divákům předkládají rozhovor pro český fašistický plátek jako fakt, a k tomu 

navíc tvrzení, že Burian byl „velké dítě“, které bylo za pochvalu ochotné dát rozhovor i „klukům 

z Vlajky“? To patrně v některých ohledech i byl, ale určitě ne ve vztahu k fašistům a nacistům, 

jinak by například za protektorátu vytrvale neodmítal nabídky točit německé filmy. Na rozdíl 

od chyby u Štěpánkova projevu je v tomto případě důvod těžko pochopitelný, zvlášť když se 

tvůrci zároveň snaží sice stručně, v rámci omezených možností, ale pokud možno v celé šíři 

ukázat okolnosti Burianova života za okupace i jeho tragického pádu po válce, a dokonce 

úspěšně, takže se jim – i díky výkonu Vladimíra Javorského – podařilo proniknout právě k této 

osobnosti asi nejvíce a nejvěrohodněji. 

Lili jako Nataša i Lída 

Chaoticky pak působí postup, kdy se mezi skutečnými jmény herců a filmařů pohybuje 

smyšlená postava herečky Lili Krallové a kdy se z čistě z dramatických důvodů přisuzují 

některé reálné události jiným lidem. Divákům, kteří předobrazy těchto figur neznají, by to 
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nejspíš nepřekáželo, jenže u domácího publika se s něčím takovým počítat nedá, spíš by bylo 

lépe předpokládat opak. 

Smrt syna Zdeňka Štěpánka se tak odehraje v rodině Oldřicha Nového, příběh smyšlené Lili je 

inspirován Natašou Gollovou, ale zároveň i Lídou Baarovou, kdy podle té první prožívá 

milostný vztah se sudetským Němcem Willym Söhnelem, který měl za války rozhodující moc 

nad českým filmem, a podle té druhé málem rozvrátí manželství Vlasty Buriana… 

Divák je však konfrontován i se situací, kdy postavy v seriálu mluví v nějaké souvislosti o 

Gollové, ale nabídku na známý film s Oldřichem Novým, který Gollovou proslavil, dostává 

Lili… 

V těchto chvílích pak vrcholí dojem, že poměr historické věrnosti a fantazie se tvůrcům vymkl 

z ruky a že jejich přístup je nesystematický a nelogický. 

Domněnka, že nejistota, jak to tedy vlastně bylo, povzbudí u diváků hlubší zájem a vyhledají si 

pravdivé informace, není bohužel na místě. Pátrat na internetu nemá význam, i když to určitě 

mnozí udělali, protože tam se o čemkoli najde leccos, včetně nesmyslů. 

Má proto snad zhruba 700 tisíc diváků, kteří poslední díly sledovali, zamířit do knihkupectví a 

do knihoven pro spolehlivé historické práce? 

To přece není ani pravděpodobné, ani reálné, a tak budou některé smyšlenky od této chvíle žít 

vlastním životem – a jen těžko s nimi někdo něco udělá. 

Bohéma 6/6 

ČT 1, 19. 2., 20 hod. Scénář: Tereza Brdečková, režie: Robert Sedláček, hrají: Vladimír 

Javorský, Michal Dlouhý, David Novotný, Saša Rašilov, Ondřej Pavelka, Petr Stach, Pavel 

Batěk, Lenka Vlasáková aj. 

Celkové hodnocení: 50 % 

Autor: Eva Zajíčková 

ZAJÍČKOVÁ, E.: RECENZE: V kontroverzní Bohémě zářil Javorský jako 

Burian. Novinky.cz [online]. [cit. 2017-08-22]. Dostupné z: 

http://www.novinky.cz/kultura/429819-recenze-v-kontroverzni-boheme-zaril-javorsky-jako-

burian.html 

 

 

První díl seriálu Bohéma: Čeští herečtí bardi těsně po Mnichovu. Tohle se ČT povedlo 
16.ledna 2017 

Šestidílná Bohéma režiséra Roberta Sedláčka ukazuje zář a strhává svatozář českého 

filmového plátna v období 1938–1953. Je plnokrevnější než předešlé České století; když už 

nic jiného, skvělí herci tu hrají skvělé herce. 

Mají charisma, talent a říká se jim „mistři“. Bouřlivák Zdeněk Štěpánek (Michal Dlouhý), 

elegán Oldřich Nový (Saša Rašilov) a velké dítě Vlasta Burian (Vladimír Javorský) jsou 

hlavními hrdiny Sedláčkovy Bohémy, jež by mohla nést podtitul: „Nebyli to takoví velikáni, 

jaké z nich pak stříbrné plátno udělalo.“ 

První díl cyklu České televize teprve naznačuje, co všechno se stane se „svědomím národa“, 

které známe z filmů pro pamětníky. Na jedné straně totiž zachránili českou kulturu a identitu, 

na druhou se jednoznačně namočili. Namočili se pod moudrou a pragmatickou taktovkou 

http://www.novinky.cz/kultura/429819-recenze-v-kontroverzni-boheme-zaril-javorsky-jako-burian.html
http://www.novinky.cz/kultura/429819-recenze-v-kontroverzni-boheme-zaril-javorsky-jako-burian.html
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předsedy barrandovských ateliérů Miloše Havla (Jaroslav Plesl), jenž zatím působí jako postava 

nejchytřejší a nejklidnější, hledající smysluplný kompromis. „Když jim Barrandov neprodám, 

pak si ho ovšem vezmou sami — a mě pošlou do koncentráku. A české filmy stejně žádné 

nebudou,“ uvažuje Havel o smlouvě s ďáblem, kterou vzápětí podepíše – prodá Němcům svoje 

studio výměnou za možnost natáčet v něm české filmy. 

A právě oscilace mezi vinou a nevinou, mezi tím, jak se slavní často intuitivně 

rozhodovali a jak se rozhodovat mohli nebo měli, je na místy prkenně a studeně vyprávěné 

Bohémě to nejzajímavější; Oldřich Nový se se svou manželkou, Alicí Novou (za svobodna 

Wienerovou), vůbec neuvažuje rozvést, zatímco komik a principál Vlasta Burian dává ještě 

před válkou velké interview fašistickému plátku Vlajka, aniž by přesně chápal, proč je to 

špatně… 

Bohéma ale nesoudí, spíš edukativně popisuje soukromá dramata. Na scénu například 

vstupuje německý „protektor“ Barrandova Wilhelm Söhnel. „Zasloužíte si pořádný rozpočet i 

honorář, strašně vás tu podceňují, berou vás na hůl,“ říká při návštěvě u bazénu Vlastovi 

Burianovi, kterému nese darem anglickou tenisovou raketu... 

Zbytečnou zdržovačkou se zatím zdá jen postava Arnošta Žáka (Ondřej Pavelka) a 

jeho časová rovina vyprávění z roku 1968. Fiktivní Žák začíná psát tyhle filmové paměti těsně 

po vpádu sovětských vojsk do Prahy, protože 30 let, mezi dvěma okupacemi Československa, 

pracoval u filmu... Divák ale spíš touží vidět, co se tedy bude dít, než pozorovat ztrápenou 

tvář celkem zbytného vypravěče. 

Celý úvodní díl pak končí strojeným, nicméně všeříkajícím proslovem Vladislav 

Vančury: „Němci jednou odejdou. Ale když přestaneme točit české filmy, už nikdy 

nenavážeme – je to přece poslání.“ 

Scenáristka cyklu Tereza Brdečková a režisér Robert Sedláček, kteří už chystají 

pokračování cyklu (o bohémských filmařích do roku 1970), uvedli na scénu taky lehce matoucí, 

protože fiktivní postavu mladé filmové hvězdy z pražské německé komunity Lili Krallové 

(Judith Bardos, inspirovaná Natašou Gollovou) a další skutečné osobnosti: Pavel Batěk hraje 

Otakara Vávru, David Novotný Jaroslava Marvana a tak dále. Další díl bude na ČT1 příští 

neděli. Těšíme se. 

 

Autor: Veronika Bednářová 

Zdroj: BEDNAŘÍKOVÁ, V.: První díl seriálu Bohéma: Čeští herečtí bardi těsně po Mnichovu. 

Tohle se ČT povedlo. Reflex.cz [online]. [cit. 2017-08-22]. Dostupné z: 

http://www.reflex.cz/clanek/kultura/77082/prvni-dil-serialu-bohema-cesti-herecti-bardi-tesne-

po-mnichovu-tohle-se-ct-povedlo.html 

 

 

 

Seriál Bohéma: ČT slibovala zachycení slávy i bídy filmařského prostředí. Zatím jen šustí 

papírem a nudí 
23. ledna 2017 

Doba, kterou seriál popisuje, byla krutá. Dramata, jež lidé prožívali, lámala vazy, ničila kariéry 

i celé životy. Bohéma nabízí podivně mondénní pohled jakoby nezúčastněných figur, kterým je 

těžké uvěřit i pozdrav. Mám na tento nový seriál jiný názor, než zde před týdnem napsala 

kolegyně Veronika Bednářová. 

Název Bohéma je lákavý a byl by logický, kdybychom sledovali pulsující životný příběh živých 

lidí, kteří si život užívají i přes to (a právě proto), že jsou vystaveni velkému tlaku. Zatím 

ovšem vidíme muzeum voskových figurín, jež se vyskytují nejčastěji na schůzi nebo v 

barrandovské kantýně. 

Scénář Terezy Brdečkové se sice opírá o důkladné historické rešerše, ale scény, které volí, jsou 
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popisné a didaktické, použití vypravěče (a prostřihy do budoucnosti roku 1968, a tedy do 

další okupace) je nemotorná berlička, jež jednak zdržuje a druhak je chvílemi vlastně 

směšná. Nahrazuje neschopnost odvyprávět příběh čistě. (Je otázka, zda by to nemohlo 

fungovat i takhle, kdyby byla tahle metoda využita nějak plnohodnotně, kdyby tvůrci 

uvažovali o důsledném pohledu právě z této perspektivy a kdyby se namísto normálního 

seriálu rozhodli pro hraný dokument, který by mohl být jinak inscenován.) 

Bezzubost, doslovnost a neobratnost může ilustrovat dlouhý záběr na pár milenců, kteří řeší 

problém osobních dokladů, kteří jsou vzápětí ve stejném záběru bez jakéhokoli střihu a bez 

jakéhokoli důvodu kontrolováni hlídkou okupantů. 

Nikoli dramatická situace, ale primitivní ilustrace. Když se jenom díváte a nepoužíváte zapnutý 

televizor pouze jako zvukovou kulisu, řeknete si jenom, abyste nebyli sprostí, WTF?! 

Režisér Sedláček potom inscenuje celou sérii stejně dietně. Napětí mezi jednotlivými aktéry 

mělo být možná jenom tušené – někde v dlouhých pohledech, v dlouhých odmlkách, v 

pauzách a v těch dramatických protisvětlech, což všechno dohromady, sečteno a nataženo 

do víc než hodinové stopáže, těžce nudí. 

To, že herci tu hrají, jak je u Sedláčka zvykem, nazí, je možná jakási značka, že ovšem ukazují 

v (opět) dlouhých záběrech právě a jenom zadky, už může svědčit i o něčem jiném. Nevím 

o čem a po pravdě to ani nechci vědět. 

Drobností už se může zdát to, jak je bohéma oblečena, jaké má lokace, a hlavně jak se tahle 

část vizuálního pocitu jeví. Všechno je vyžehlené, uklizené a načinčané tak, jako když k vám 

má přijet tchyně a její dcera uklidí a dezinfikuje byt. 

Řeknete si jenom: Tady opravdu někdo bydlí? Těžko. Tady by chcíply i bakterie. 

Je mi vlastně líto herců. Někteří se snaží, někteří velmi. Přesto je výsledkem jejich snažení 

jenom občasný záblesk a smutek diváka: vždyť to mohlo být dobré. A možná i strhující. 

Po dvou dílech mohu říci, že tak zafungovala jediná scéna, ta, v níž si Vlasta Burian vysvětluje 

s Jaroslavem Marvanem situaci v divadle, co je a co není možné a jak až moc se který z nich 

odhodlá zajít. Vladimír Javorský jako Burian a David Novotný jako Marvan jsou uvěřitelní, 

mají (na chvilku) k dispozici text, který se dá hrát. 

To je dost málo. 

Autor: Marek Douša 

Zdroj: DOUŠA, M.: Seriál Bohéma: ČT slibovala zachycení slávy i bídy filmařského prostředí. 

Zatím jen šustí papírem a nudí. Reflex.cz [online]. [cit. 2017-08-22]. Dostupné z: 

http://www.reflex.cz/clanek/kultura/77228/serial-bohema-ct-slibovala-zachyceni-slavy-i-bidy-

filmarskeho-prostredi-zatim-jen-susti-papirem-a-nudi.html 

 

 

RECENZE: Seriál Bohéma s vynikajícím Javorským zlepšuje reputaci České televizi 

17. ledna 2017, 17:36 

RECENZE – V neděli odvysílala Česká televize úvodní část šestidílné minisérie Bohéma z filmařského 

prostředí a doby německé okupace. Po seriálech České století a Život a doba soudce A. K. se jedná o další 

kvalitní počin režiséra Roberta Sedláčka. 

Šestidílná dramatická série zachycuje osudy našich známých herců za německé okupace. Jedná 

se sice o reálné postavy, na jejich příbězích však sledujeme nadčasový příběh vyrovnávání se s 

nelehkou dobou. Seriál tedy funguje jako nadčasový a zaujme pravděpodobně i generaci, která 

s osudy osobností této doby není blíže obeznámena. 

První díl seriálu s názvem „Snad to nebude tak hrozné“ se točí především kolem herců Zdeňka 

Štěpánka a Vlasty Buriana, nedá se však říct, že by byli hlavními postavami. Osobností se zde 

https://cs.wikipedia.org/wiki/Vlasta_Burian
https://cs.wikipedia.org/wiki/Jaroslav_Marvan


 
 

19 
 

objevuje mnohem více, včetně Oldřicha Nového, producenta Miloše Havla nebo režiséra 

Otakara Vávry. Díky tomu je děj velmi svižný, od diváka však vyžaduje velkou soustředěnost. 

Přesto je v dialozích dostatečně často zmíněno, kdo je kdo, soustředěný divák by tedy neměl 

mít problém se v množství postav zorientovat. 

Znalci osudů filmových osobností mohou být také spokojeni. Autorka scénáře Tereza 

Brdečková se totiž opřela o fakta a s důrazem na detail vypráví reálné příběhy bez větších 

fabulací a pravděpodobně žádných nesrovnalostí. Jedinou slabinou příběhu prvního dílu jsou 

dvě vymyšlené postavy – Arnošt Žák (Michael Balcar), který zde funguje jako vypravěč, a 

mladá herečka Lili Krallová v podání Judit Bárdos. V množství reálných postav se zdá 

nadbytečné přidávat postavy fiktivní, nadto není ani v titulkách zmíněno, že tyto dvě osoby ve 

skutečnosti neexistovaly. Kromě počátečního uvedení do děje vypravěčem Žákem navíc není 

jejich úloha v ději nijak zásadní. 

Podobně se jeví i přidání druhé dějové linky Arnošta Žáka (v této linii Ondřej Pavelka), který 

je zde už starší a na svou práci ve filmových studiích vzpomíná. Vzhledem k množství faktů a 

samostatných příběhů tolika postav se přidání další dějové linky jeví jako nadbytečné. 

Kromě důrazu na dobové detaily a výpravy seriál (stejně jako Sedláčkův přechozí seriálový 

počin České století) vyniká především přesným obsazením a propracovanými hereckými 

výkony. Vybrat představitele a ztvárnit tak ikonické postavy, jako je například Vlasta Burian, 

rozhodně není jednouchý úkol. Tvůrci se však rozhodli nevybírat herce podle vzhledu, ale spíše 

podle jakési vnitřní podobnosti. 

V tomto ohledu vyniká především Vladimír Javorský v roli Vlasty Buriana, který dokonale 

ztvárnil obě polohy své postavy – jak komické scény z natáčení Burianových slavných filmů, 

tak i vážné civilní scény. Velmi působivá je chvíle, kdy Burian sedí v koupelně zkroucený a 

vystrašený. Stejně dobře obstál Michal Dlouhý v roli herce Zdeňka Štěpánka nebo Jan Hájek 

jako Němec Willy Söhnel. Slabší je naopak výkon Saši Rašilova, který sice Oldřicha Nového 

velmi připomíná vzhledem, jeho výstup s písní Jen pro ten dnešní den však nebyl příliš 

povedený. 

Pilotní díl seriálu Bohéma kromě menších nedostatků obstál především díky kvalitnímu scénáři 

a vynikajícímu hereckému obsazení. Doufejme, že se minisérie bude dál nést v podobném 

duchu a po nepříliš povedených vánočních pohádkách a dalších seriálech napraví pověst České 

televizi. 

Celkové hodnocení: 80 % 

Autor: Eurozprávy.cz 

Zdroj: RECENZE: Seriál Bohéma s vynikajícím Javorským zlepšuje reputaci České 

televizi. EuroZprávy.cz [online]. [cit. 2017-08-22]. Dostupné z: 

http://kultura.eurozpravy.cz/film-a-tv/179934-recenze-serial-bohema-s-vynikajicim-

javorskym-zlepsuje-reputaci-ceske-televizi/ 

 

Bohéma: bourání mýtů na historické mapě 
19.2. 2017 

Nic není černobílé. Herci sice nejsou morální autority, jak se někdy zdají být, ale nejsou to 

ani skrz naskrz podlé krysy, jak je někdy interpretováno. 
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Hrdinů jsou plné hřbitovy, ale filmové ateliéry jich plné rozhodně nejsou. Naopak, 

v seriálu Bohéma jsou všichni sžíráni vnitřními pochybnostmi a snaží se zachovat tvář, a 

přitom neztratit práci a někdy i život. Prostě se chovají, jako by chtěli dospět do Dantova 

pekla, které je podle jeho vlastních slov „vyhrazeno těm, kteří v dobách krize zůstávají 

neutrální“. Tedy – ne uvnitř, ve svém, vnitřním exilu, kde to vře často až do nepříčetnosti, ale 

navenek. 

Motivy jsou různé, někdy je to osobní prospěch, někdy naopak zodpovědnost za druhé – což 

je vidět naopak v prvním díle ve scéně, kdy Vlasta Burian (ve famózním podání Vladimíra 

Javorského) komentuje námitku jednoho kolegů, který ho upozorní na pochvalný článek v 

časopisu českých nacistů Vlajka: No a co, přišli kluci z Vlajky a chtěli o mě pěkně napsat, to 

jsem je měl vyhodit? Já jsem principál a živím osmdesát lidí! Prostě ne každý má ten husí 

žaludek lísat se k tomu, kdo je zrovna u moci, naprosto bez skrupulí, jako to s oblibou činí Jiřina 

Bohdalová. 

Děj Bohémy nemá smysl popisovat, každý, koho to zajímá, už některé díly viděl, 

případně četl několik recenzí, takže jen stručně: očima řadového zaměstnance Lucernafilmu 

(modelově se jedná o otce scénáristky Terezy Brdečkové) jsou popisována morální dilemata 

hvězd českého filmu v období mezi lety 1938 v období mnichovského diktátu, končit pak má 

tuto neděli rokem 1953. Oldřich Nový (Saša Rašilov), Pavel Batěk (Otakar Vávra), Michal 

Dlouhý (Zdeněk Štěpánek), Vlasta Burian (Vladimír Javorský) pocházejí každý z trochu 

jiného prostředí, zvláště Nového židovská manželka a Burianova naivita jsou původci 

extrémních tlaků, kterým jsou v té době maximálně populární herci vystaveni. 

Úžasně je to vidět v jedné z úvodních scén seriálu, kdy Zdeněk Štěpánek je nucen v 

noci přečíst v Českém rozhlase prohlášení prezidenta Beneše o důsledcích mnichovské 

dohody a „uklidnit tak posluchače, kteří jej milují a kteří to od něj vezmou“. Je to jedna z 

nejsilnějších scén celého seriálu – Michal Dlouhý skvěle interpretuje, jak se Zdeněk Štěpánek 

ke konci tohoto projevu téměř zhroutí, a tím předznamená vlastně celé vyznění seriálu – nic 

není černobílé, jsou jen různé odstíny šedé, někde je víc černé a někde zase míň. 

Jestli něco dělá Bohéma dobře, tak že stírá lesklou patinu morální autority z umělců, jež 

jsou tak často považováni za „svědomí národa“. Je to samozřejmě podpořeno prvotřídním 

castingem – všichni hlavní hrdinové jsou naprostou špičkou a pod vedením zkušeného režiséra 

Roberta Sedláčka ze sebe dostávají maximum. 

Dvě věci se dají Bohémě vytknout, obě jsou pochopitelné a odpustitelné: zaprvé, 

strojené patetické dialogy (bohužel již v tvorbě dramatických nekomediálních seriálů 

standard) v kombinaci se statickou scénou někdy vzbuzují dojem, že se jedná o snímané 

divadelní představení. A zadruhé: události jsou popisovány někdy až přespříliš 

zjednodušujícím způsobem – což při zvoleném formátu šesti dílů se ovšem dá pochopit 

Minimálně to ovšem vzbuzuje zájem o dané období jako celek. 

 

Základní poselství naprosto přesně vyjádřil režisér Sedláček v jednom z komentářů na 

webových stránkách seriálu: Bohéma je projekt o tom, že herci jsou lidé jako my, jenom mají 

jednu vadu – mají talent, kterým se vymykají. A všichni na to dojedou. Zvláště tu první část 

„herci jsou lidé jako my“ – je důležité si opakovat aspoň desetkrát denně, že když zahrajete 

charakterní roli, nečiní to z vás charakterního člověka. 

Zvláště dnes, kdy jsou herci považováni za morální autority jaksi apriori (případně za 

odborníky, například na resort obrany), kdy jsou v médiích oslovováni jakožto odborníci, 

vyjadřující se ke všemu od politologie přes fyziku až k medicíně, je důležité si uvědomit, že 

selhat může úplně každý a v každé situaci – a že z vás to automaticky nečiní špatného 

člověka. 

Nyní mám pro vás malé cvičení ve sci-fi imaginaci: představte si, že záhadným 

přeskupením časových rovin se dostaneme do situace, kdy se v roce 2018 bude rozhodovat 
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o stejné věci: Česko bude mít být opět dalším německým státem, český film bude znárodněn 

a pod taktovkou nového Goebbelse se budou točit filmy o Židech vyhazovaných z hospod. 

Do čího otvoru vyšle sondu Jiřinka Bohdalová? O kom napíše písničku Richard Krajčo? Na 

čí soukromé párty zahraje skupina Chinaski? 

Autor: Zdeněk Strnad 

Zdroj: STRNAD, Z.: Bohéma: bourání mýtů na historické mapě. DigiZone.cz [online]. [cit. 

2017-08-23]. Dostupné z: http://www.digizone.cz/clanky/bohema-bourani-mytu-na-historicke-

mape 

 

Bohéma je po prvním díle mrzení. Pozornost táhne jen excelentní Javorský jako Vlasta 

Burian 

Nový seriál České televize, který byl premiérově odvysílán v neděli večer na prvním 

programu, sliboval hodně jednak už podle ukázek, ale hlavně proto, že filmy pro pamětníky 

má přece každý rád a každý také ví, že se natáčely v nelehkých dobách. Bohéma evidentně 

dostala vynikající scénář a neskutečného Javorského, zabíjejí ji ale ty „všechny věci okolo“. 

Ještě než Bohéma vystartovala, upírala se na ni mnohá pozornost, zejména pro lákavé 

zasazení do filmových ateliérů Barrandov, které se musí poprat s vyhlášením protektorátu. 

Nelehká doba, mnoho slavných herců, jejich morální kredity a zejména ten pel hvězd z dob, 

kdy hvězdy opravdu byly hvězdami, je samo o sobě receptem na úspěch, o němž si můžete říct, 

že na něm není nic, co by se mohlo pokazit. 

Ostatně scénáristka seriálu Tereza Brdečková, která televizi prodala svou vypiplanou práci 

o osobních i profesních osudech miláčků „filmů pro pamětníky“ ani lepší práci odvést nemohla, 

její otec se v tomto prostředí pohyboval a s lidmi, které v seriálu vidíme, se osobně znal. 

Bohužel i s takovým základem a zázemím se po zhlédnutí prvního dílu Bohémy dostavuje až 

bolestivé divácké prázdno.       Těžko hádat, kde 

přesně se stala chyba, ale protože dílo jde za režisérem, nabízí se svést to přímo na něj. Bohéma 

totiž netrpí tím, že by v ní někdo neuměl hrát nebo že by ve scénáři byly díry. Spíš se nabízí 

teorie, že někdo v něm zpřeházel všechny stránky a v technickém oddělení výroby se hodně 

pilo. 

Kromě postav slavných herců je těžko poznat, kdo je kdo. Osoby v seriálu se pletou jedna 

přes druhou stejně jako jejich osobní vztahy, už po deseti minutách je dost problém se 

zorientovat v zásadní otázce „kdo, s kým, proč a proti komu“, pomohou vám leda výrazy jako 

Židovka, manželka, fašista a Německo. 

 

Zvuky a ruchy jsou rovnou na výpověď 

Tomu všemu chaosu pak napomáhá skutečnost, že seriál je točen jako flashback, tedy 

vzpomínky jednoho podržtašky od filmu na celou tuhle éru, které namísto toho, aby se 

doplňovaly, tak strašlivě ruší.         

 I když přímo od rušení jsou tady - dost hanebně - přímo ti, kteří mají ruchy na starosti. 

Je až neuvěřitelné, že během výroby se opravdu nikdo nepozastavil nad tím, jak strašně mizerná 

je zvuková stopa. V titulcích je u ruchů uvedeno hned pět jmen, možnost, že by všichni byli 

sluchově postižení, je tedy vyloučená. Kdo všechno dělal zvukaře jsem si bohužel nestihla 

všimnout, ale nad ním je zcela jistě režisér s právem veta. 
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Pochytit jedno kloudné slovo bylo problém. Jakmile projelo auto, zaklapaly podpatky, 

zacinkaly příbory o talíře nebo se nedejbože spustila hudba pod obrazem, začalo ovladačové 

peklo známé pod názvem „panebože, ztlum to!“. Já obvykle slyším růst i trávu, ale tady jsem 

neslyšela nic, co byla řeč. 

Další divácký zájem vyvolá jen Javorský s Novotným 

Tato „maličkost“ jen podpořila to, jak se seriál celý jaksi podivně rozpadl, nudil vatážemi z 

barrandovských ateliérů sekvencemi „jak se točí film na kameru“ a nedokázal si udržet 

pozornost napětím nebo prostě jen tím, že by byl pořádně slyšel dialog.    

 Rozlítané oči divákovy, které v ten moment měly na starosti daleko zábavnější věci jako 

pročítat facebook na mobilu nebo sledovat tu skvrnu na zdi, zda to není lezoucí pavouk, se 

dokázaly soustředit jen v ten moment, kdy se na obrazovce objevila dvojice Javorský - Novotný, 

alias Vlasta Burian a Jaroslav Marvan.       Je až 

škoda, že se netočí seriál jen kolem těch dvou, případně samotném Burianovi, protože všechny 

ostatní postavy vedle nich úplně zanikají. Vlastu Buriana v soukromí nikdo neznáme, 

nemůžeme tedy srovnávat, ale když Javorský hraje Buriana na place, je to dívat se na nový film, 

kde hraje Vlasta Burian v barvách, až tak skvělý Javorský je.   Zřejmě má 

za sebou mnoho domácí přípravy v podobě stovek hodin sledování každého jeho pohybu a 

David Novotný se s Marvanem nenechává zahanbit. Možná, že mu v maskérně mohli ještě víc 

pomoct, ovšem když zavřete oči, z televize slyšíte slavného revizora na horách Gustava Anděla. 

David Novotný má přesnou Marvanovu dikci a dokonce i barvu hlasu, je už teď jasné, že 

jediným tahákem seriálu budou tito dva. Bohužel pak nejen pro zbytek díla, ale i pro ty ostatní. 

Saša Rašilov i Michal Dlouhý jsou oba dobrými herci, ale ve svých rolích Oldřicha Nového a 

Zdeňka Štěpánka zůstávají jen těmi herci. 

Mnoho psů je zajícova smrt 

To se dá Bohémě snadno odpustit, protože nikdo nečeká reinkarnaci prvorepublikových 

hvězd. Co se jí odpustit nedá jsou technické mizérie navzdory viditelnému rozpočtu. Hudba s 

obrazem, zvuky s řečí, nic tam spolu neladí a vzájemně se to ruší, dokonce se rozcházely i 

postsychnrony u Lenky Vlasákové, která hraje manželku Michala Dlouhého.  

 Bohéma je ambiciózní projekt, jemuž ale po prvním díle není rozumět a je příliš 

komplikovaný se spoustou lidí, kteří tam být ani nemusí, divák si na ně musí vzpomínat, co 

jsou vlastně zač a kam patří. Když vás nezaujali teď, nezaujmou vás ani poté. A na to, aby si 

mohla být dovolit komplikovaná, má v 21. století průšvihy jak z dob naivních filmů pro 

pamětníky. 

Nebo možná právě proto? 

Autor: Barbora Koukalová 

Zdroj: KOUKALOVÁ, B.: Bohéma je po prvním díle mrzení. Pozornost táhne jen excelentní 

Javorský jako Vlasta Burian. Expres.cz [online]. [cit. 2017-08-23]. Dostupné z: 

http://www.expres.cz/bohema-serial-recenze-0tq-/celebrity.aspx?c=A170115_213706_dx-

celebrity_bk 

Recenze: Bohéma je špatný seriál plný vynikajících okamžiků. Je ale důležité, že vznikla
 20. 2. 2017 
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Skončila Bohéma, vlastně šest celovečerních filmů, díky nimž jsme nahlédli do zákulisí 

československého Barrandova čtyřicátých let. Jde o problematický seriál, který se dopustil řady 

chyb, jeho existence je ale velmi důležitá.       Seriál 

České televize (ČT) Bohéma má za sebou svůj poslední, šestý díl. Vyvolal souhlasné i záporné 

reakce a k tomu řadu kontroverzí. Což je nakonec jeho největší přínos. Robertu Sedláčkovi a 

scenáristce Tereze Brdečkové se podařilo upozornit na kus historie, schovaný doposud z velké 

části za nánosy únikových veseloher, které matou dnes ještě víc než v době vzniku. Podobně 

jako u Českého století se sluší ocenit, že ČT svěřila výklad dějin subjektivně uvažujícímu 

autorskému kolektivu, což s sebou nese "z objektivního hlediska" vždy řadu nevyhnutelných 

problémů. Jenže konzervativní dokumenty a rekonstrukce by nikdy nemohly vyvolat dostatek 

pozornosti, natož aktivní diskusi. 

Silné v detailech, slabé v celcích 

Bohéma rozhodně není dokonalá, vlastně má k dokonalosti daleko. Trpí 

dramaturgickými neduhy od zbytečného rámujícího děje z osmašedesátého roku přes 

sklouzávání k melodramatickým kudrlinkám až k nesnesitelnému hudebnímu doprovodu. 

Oproti Českému století jí chybí soustředěnost. Nahrazuje ji všudypřítomná monotónní 

atmosféra zmaru a zrady všech a všeho, díky níž se dá zapomenout, že jednotlivosti jako by na 

sebe občas ani nenavazovaly.        

 Zároveň ale nabízí dost silných morálních dilemat a hereckých výkonů. Předně Miloše 

Havla Jaroslava Plesla a Vlastu Buriana Vladimíra Javorského, jelikož jde o nejvděčnější 

figury. Nemluvě o fetišistické radosti znalců historie Barrandova, kteří mohou identifikovat 

mnoho narážek a variací na československou tvorbu. Přes všechny problémy obsahuje každá 

osmdesátiminutová epizoda Bohémy vždy několik zásadních okamžiků, na něž se vyplatí čekat.

            

 Sedláček s Brdečkovou mají značný cit na detaily. Nadesignují postavy, připraví silnou 

pointu jejich konfliktu, ale jakmile přijde čas vše spojit do pevného celku, začne se jim dílo 

rozpadat. Spíš než že by Bohéma byla dobrý seriál, se tedy dá říct, že jde o špatný seriál plný 

vynikajících okamžiků. 

Narušená historie 

Především je skutečně skvělou platformou pro diskusi, což už stihla potvrdit. Nicméně 

ani zde nepracují tvůrci nekonfliktně a jako by si pod sebou zbytečně podřezávali větev. Velkou 

výtkou bylo po celou dobu příliš násilné míšení fiktivních prvků s reálnými, předně zahrnutí 

postavy Lily Krallové. 

Vkládat do dějin vymyšlené hrdiny je běžný prvek. Katastrofu Titaniku prožíváme s 

Jackem a Rose, seriálem Řím provázejí centurioni Vorenus a Pullo, ale příkladů bychom 

samozřejmě našli bezpočet. Tyto postavy propojují události, jimž v realitě nebyl žádný jeden 

člověk přítomný, a dodávají tak vyprávění plynulost a osobní rovinu.  

 Takoví hrdinové leckdy do historie i nenápadně zasáhnou - jako když hlídači ve vraním 

hnízdě nepotopitelného parníku upoutaní polibkem zamilovaného páru nezahlédnou včas 

ledovec. Funguje to, protože tyto vyfabulované prvky nemění známá fakta, pouze se zařazují 

po jejich bok a doplňují je o jednu další informaci, kterou mohl klidně odvát čas. V Bohémě 

však fiktivní motivy nekontrolovatelně vyskakují do dějin a dupou po nich. Lily Krallová by 

dnes byla známá diva podobně jako Lída Baarová, kdyby existovala, a její přítomnost tedy 

působí rušivě. Proč Baarovou a jiné herečky vůbec musela nahradit? Není to zcela pochopitelné 
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a značí to kus scenáristické lenosti.      V rámci této logiky 

dává větší smysl kritizované fiktivní mrtvě narozené dítě. Oldřicha Nového. Tato dramatická 

vsuvka tvoří uzavřenou kapitolu, pouze zdůrazňuje určitý motiv, ale nevnáší do dějin nepořádek 

- i pokud by toto dítě existovalo, historie by se pravděpodobně vyvíjela stejně. 

Škoda nedůslednosti 

Bohéma bohužel tyto dva principy vkládání fikce do historie neodlišuje. Do seriálu, 

který aktivně vybízí k reflexi konkrétních dějin, se hodí spíš onen jemný způsob doplňování, 

ne důrazné přepisování ve stylu úspěšného atentátu na Adolfa Hitlera v Tarantinovi. Jedna 

otázka je, jestli jsou, nebo nejsou takové změny v Bohémě vkusné a dramaticky prospěšné. 

Jiná, ta možná důležitější, jestli stojí za to, když jimi tvůrci dávají záminku smést svoje dílo ze 

stolu jako historickou fikci.         

 Čemu vlastně nyní věřit, když tu do dějin zasahuje rovnocenně s Jaroslavem Marvanem 

i jakási neexistující herečka? Pokud tedy Bohému vnímáme jako snahu o zahájení diskuse, 

dopouští se zbytečně mnoha argumentačních chyb.     Vysvětlení 

existuje: Scénář byl podle všeho ve své prapůvodní verzi čistým podobenstvím. Všechny 

postavy byly imaginární, pouze se v nich odrážely reálné předobrazy. Dá se pochopit, proč byl 

nakonec vtažen do "našeho" světa: Diváci ocení, že mohou daný moment historie přiřadit ke 

konkrétním filmovým scénám, okamžikům, které již jsou součástí jejich povědomí. 

          Tím, že Sedláček 

rozšiřuje existující kusy české popkultury, má potenciál posunout uvažování diváků. Dotýká se 

něčeho, co je součástí jak osobní, tak i kolektivní paměti. Pouhá alegorie by nikdy nešokovala 

jako pohled do zákulisí Kristiána. Divák nově nabyté informace nebude už nikdy schopný 

oddělit od scén, které roky notoricky zná a myslel si, že se za nimi nemůže nic skrývat. Když 

se však tvůrci tímto efektním směrem rozhodli jít, asi měli být opatrnější.   

        Přínos Bohémy však platí. Přes 

všechny své objektivní i diskutabilní nedostatky bude nejspíš jedním z nejdůležitějším a 

nejužitečnějších projektů České televize za rok 2017.  Češi mají stále tendenci 

ztotožňovat mediální obraz lidí s jejich fyzickou existencí. Nejen u populárního Jaroslava 

Marvana, který přece nemohl být jiný než pan Anděl, ale i u současných mediálních fenoménů 

typu Dita P. I kdyby se Bohémě podařilo upozornit jen na skutečnost, že realita může být jiná, 

než se tváří její obraz, stálo za to jí věnovat pozornost. 

Hodnocení: 65 % 

Autor.: Martin Svoboda 

Zdroj: SVOBODA, M.: Recenze: Bohéma je špatný seriál plný vynikajících okamžiků. Je ale 

důležité, že vznikla. AKTUÁLNĚ.cz [online]. [cit. 2017-08-23]. Dostupné z: 

https://magazin.aktualne.cz/televize/recenze-bohema-je-spatny-serial-plny-vynikajicich-

okamziku-

j/r~3b4b6730f76111e68ad70025900fea04/?_ga=1.259280586.1728928520.1483607971&redi

rected=1504190334 

 

Recenze seriálu Bohéma: První adept na nejlepší seriál roku 2017 je tady 

28.12. 2016 
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V neděli patnáctého ledna se na ČT 1 objeví nový šestidílný seriál Bohéma a už po zhlédnutí 

prvních dílů je jasné, že se Robertu Sedláčkovi (režisér) a Tereze Brdečkové (scénáristka) 

povedla nebývale hluboká sonda do historie barrandovských studií a hereckých legend, které 

máme všichni na piedestalu dokonalých osobností, avšak už málo víme o tom, co vše (včetně 

odvahy a lidství) musely obětovat, abychom se dnes mohli kochat snímky jako U Pokladny stál 

a nebo Kristián. 

Minisérie (i když tvrdit o šesti dílech, kdy každý má stopáž celovečerního filmu že je minisérií, 

je od ČT minimálně zvláštní) Bohéma zavede diváky do nejtěžšího období československého 

filmu. Mapuje roky 1938 až 1953, tedy čas, kdy si český národ prošel nejdříve nacistickým 

peklem, druhou světovou válkou a hned na to peklem komunistickým. A právě herci, režiséři a 

scénáristé jsou ti, které každý režim potřebuje pro svoji propagandu a jsou tedy jedni z prvních, 

kteří jsou postaveni před ta nejtěžší rozhodnutí - zaprodají se nebo skončí? 

Bohéma bude pro diváky všechno, jen ne veselou exkurzí do filmové branže. Robert Sedláček 

nedovolí divákovi vydechnout a otřásá charaktery postav v takovém sledu, že jedno zhlédnutí 

každého dílu je málo. 

Bohéma v divákovi zanechá tolik otázek a věcí k zamyšlení, že popisovat konkrétní obsah by 

bylo zbytečné a hlavně těžko uchopitelné. Věřím, že po odvysílání se strhne velká diskuse a 

lidé se začnou o danou dobu více zajímat a za tohle si zaslouží tvůrci obrovský respekt. Nikoho 

nešetřili a realitu ukazují přesně tak syrovou a neutěšenou jakou jsem si ji vždy představoval, 

jen jsem nenašel odvahu si to uvědomit. 

Je až s podivem, jak v takových podmínkách dokázali vytvářet tak úžasné skvosty válečné 

kinematografie a jak veselé byly komedie s Vlastou Burianem či Oldřichem Novým. Bohémě 

se povedla jedna zásadní věc - už nikdy se na žádnou z těchto komedií nebudu dívat stejnýma 

očima, vždy za ní uvidím tu pekelnou dobu. Budu se opakovat, ale jsem za to strašně rád. Tohle 

téma bylo potřeba otevřít a tvůrci se tohoto úkolu zhostili na výbornou. Česká televize tu 

naprosto dokonale v hávu skvělého seriálu tím pádem i plní svou veřejnoprávní funkci. 

Dojem ze seriálu umocňuje úžasná výprava (která si s ničím nezadá se zahraniční HBO 

produkcí) - je vidět cit pro každý detail a každý záběr. Z každého obrazu jsou vidět hodiny 

zkoušek, dokud nebyl dokonalý a najít nějaké vyslovené přešlapy bylo nemožné. 

A to jsem se ještě nezmínil o tom, co podlé mého názoru dostane Bohému do síně slávy - výběr 

herců a jejich výkony. Vladimír Javorský je reinkarnací Vlasty Buriana, jeho herecký výkon je 

fenomenální. Stejně jako Saši Rašilova coby Oldřicha Nového. Miloš Havel v podání Jaroslava 

Plesla je prototypem prvorepublikového filmového magnáta a je až s podivem, že se Robertovi 

Sedláčkovi povedl casting tak, že herci jsou velice podobní svým rolím bez zbytečného líčení. 

Zároveň je vidět, že každý z herců se na roli připravoval opravdu velice pečlivě a odpovědně. 

Což je velký krok od Českého století, kdy výběr herců ne vždy korespondoval s postavou a 

občas to vedlo až k nechtěné parodii. 

Seriál Bohéma startuje v České televizi 15. ledna, ale nebojím se jej už nyní prohlásit za jeden 

z nejlepších seriálů roku 2017. 

Oficiální anotace: 

Bylo jednou jedno studio na Barrandově, kterým prošly dějiny. Patřilo k vůbec nejmodernějším 

v celé Evropě. Ve filmech, které se tam natáčely, hráli velikáni z Národního divadla, komici, 
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krasavice, lamači srdcí. Občas se jelo natáčet do exteriéru a často se vyráželo do barů, chodilo 

do kina nebo konspirovalo v bytech. Ale studio, to byl opravdový domov. Kdo sem zapadl, 

tomu se nemohlo nic stát – anebo to aspoň tak vypadalo a dlouho si to všichni mysleli. Jenže 

pak přišlo osvobození následované znárodněním filmu a studio patřilo lidu. Ale hercům šlo i 

nadále hlavně o filmové role... Hitler a Goebbels zbožňovali film a věděli, že pro masy 

pracujících ve válečné výrobě je kino důležité jako chleba a mnohdy snad i nahradí svobodu. 

Předpokládali, že na tomto se s českými filmaři shodnou, a nemýlili se: komedie a romance se 

slavnými českými herci se točily skoro až do konce války jako na běžícím pásu. 

Němci založili společnost Pragfilm, která pohltila bývalé AB Barrandov. Investovali do 

vybavení ateliérů a zaměstnávali dvě tisícovky převážně českých lidí s cílem natáčet německé 

i české filmy. Díky tomu na tom byla poválečná znárodněná kinematografie skvěle. České filmy 

pomáhaly udržet v protektorátu klid a pořádek, konstatovali nacisté. A zároveň udržovali 

národní povědomí, konstatovali Češi. A tak byli všichni spokojení a ruka ruku myla: diváci v 

kině zapomínali na drsnou skutečnost, producenti vydělávali a filmaři díky šlapající výrobě 

nemuseli na práce do Německa. Tito všichni nebyli vidět. Vidět ale byli herci, jejichž popularita 

za protektorátu vyletěla jako kometa. Jenže se neobešla bez společenských styků s nacisty, a 

tak většina českých hvězd stála po válce před lidovým soudem pro kolaboraci. Motivem 

obvinění byla často jen závist a špatné svědomí právě těch diváků, kteří hvězdám krátce předtím 

nadšeně tleskali. Někteří byli očištěni, ale většině to stejně nepomohlo. A byli takoví, kteří 

klidně zradili kohokoliv a prohlásili cokoliv. Jen aby mohli hrát dál – i za komunistů. Prostě 

vklouzli z jedné kolaborace do jiné. (Česká televize) 

Autor: Pavel Koutský 

Zdroj: KOUTSKÝ, P.: Recenze seriálu Bohéma: První adept na nejlepší seriál roku 2017 je 

tady. MEDIAHUB.cz [online]. [cit. 2017-08-24]. Dostupné z: 

http://mediahub.cz/komentare/901066-recenze-serialu-bohema-prvni-adept-na-nejlepsi-serial-

roku-2017-je-tady 
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Zdroj: PTÁČEK, Luboš. Hořký život Bohémy. Film a doba. 2017, 63(1), 60-65. 
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Zdroj: PINKAS, Jaroslav. Bohéma / Fikce a realita v televizním seriálu. CINEPUR. 2017, 

26(111), 76-80 

 


